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1. PRESENTACIÓ  

El ple de l’Ajuntament de Sant Cugat del Vallès va aprovar el desembre de 2019 la Declaració de 

l’Emergència Climàtica al municipi, la qual preveu impulsar un pla de xoc a la ciutat per fer front als reptes, 

tant locals com globals, relacionats amb la sostenibilitat i assolir els objectius necessaris per garantir la 

continuïtat de la vida al planeta. 

El Pla està actualment en fase d’elaboració, i es fonamentarà en els següents eixos d’actuació:  

 

El Pla d’acció inclourà les aportacions de personal tècnic, científic i investigador universitari, així com les 

contribucions de la ciutadania, les entitats, les institucions i el teixit empresarial.  

La Taula d’Emergència Climàtica és l’òrgan participatiu creat per a recollir 

propostes i per a fer el seguiment de les accions del Pla d’actuació. La Taula 

està formada per persones de diversos àmbits (membres del cos tècnic 

municipal, de la comunitat educativa, entitats, moviments locals, expertes i 

representants polítics), i està oberta a l’adhesió de totes les persones, 

entitats i empreses que vulguin aportar l’assoliment dels seus objectius. 

Per tal d’afavorir la participació i el debat dels continguts del pla, la Taula 

Ciutadana per l’Emergència Climàtica de Sant Cugat ha arrencat amb un 

calendari de sessions, basades en els sis eixos definits a la Declaració. 

En un inici es preveia que totes les sessions tindrien lloc entre el 25 de febrer i el 21 de maig de 2020. 

Finalment, degut a la situació de la COVID19, la última sessió s’ha realitzat el 18 de juny de 2020.  

Aquest document recull tant les dades de participació com la metodologia utilitzada i els resultats obtinguts 

en cada una de les 6 sessions.  

Transició energètica: apostant per les fonts d’energia renovable, reduint el consum i rehabilitant 
edificis per tal que siguin més eficients.

Canvi de model del mobilitat: fomentant el transport públic, els vehicles elèctrics, activant la 
Zona de Baixes Emissions, redactant un nou Pla de Mobilitat i impulsant els plans de 
desplaçament a les empreses.

Transició alimentària: potenciant l’alimentació saludable basada en aliments d’origen vegetal, de 
proximitat i de temporada, fomentant l’activitat agropecuària i la producció a Sant Cugat.

Residu Zero: implementant els principis de consum responsable i de l’economia circular, 
restringint els plàstics d’un sol ús, i fomentant la reparació i la reutilització.

Infraestructura verda i biodiversitat: promovent la conservació de la biodiversitat i la gestió 
sostenible dels ecosistemes urbans i periurbans, aplicant criteris d’adaptació al canvi climàtic.

Transició Cultural: Estratègies per afavorir el canvi cultural necessari per adaptar-nos com a 
societat al context d'emergència climàtica, en que haurem de canviar els nostres hàbits de 
consum, de moure'ns, de treballar, etc.
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2. DADES BÀSIQUES  

Les dates, la participació i el format de les 6 sessions va ser el següent: 

TEMA A DEBATRE DATA FORMAT 
NOMBRE 

D’INSCRITS 

NOMBRE 

D’APORTACIONS 

% 

D’APORTACIONS  

Residu Zero 25/02/2020 Presencial  35 36 9 % 

Transició agroalimentaria  29/04/2020 En línia  46 89 23 % 

Canvi en el model  

del mobilitat 

13/05/2020 En línia 55 96 25 % 

Transició energètica 27/05/2020 En línia 45 91 24 % 

Infraestructura verda i 

biodiversitat  

11/06/2020 En línia 44 60 16 % 

Transició cultural 18/06/2020 En línia 35 12 3 % 

TOTAL           260 384 100 % 

 

Totes les sessions han estat dinamitzades per personal d’Anthesis Lavola. La primera sessió es va realitzar de 

forma presencial  de 19h a 21 h. a la Casa de la Cultura de Sant Cugat i la resta de les sessions s’han 

desenvolupat en línia, de 17 a 18.30 h. a través de la plataforma Teams de Microsoft.  

La participació a les sessions ha tingut una mitjana de 45 persones externes per sessió i totes han comptat 

amb una elevada presència de personal de l’ajuntament.  

Totes les sessions les ha a iniciat i les ha tancat  Alba Gordó Comissionat per l'Emergència Climàtica. 

Regidories de Sostenibilitat i de Joventut. 
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3. METODOLOGIA APLICADA EN LA PARTICIPACIÓ  

A totes les sessions s’ha aplicat la metodologia Meetfulness, pròpia d’Anthesis Lavola. 

Meetfulness és el conjunt d’habilitats, metodologies i instruments que permeten crear les condicions per a 

un desenvolupament satisfactori dels processos grupals, tant per l’assumpció dels objectius prèviament 

definits, com per la creació d’un clima de confiança i una comunicació fluïda, constructiva i empàtica.  

Aquesta metodologia distribueix les sessions de participació en 4 grans frases:  

 
 

 
 
En un principi, el procés participatiu havia de ser desenvolupat de manera presencial, però la situació 
excepcional derivada de la situació d’emergència sanitària de la COVID19 ha fet que quatre de les cinc 
sessions s’hagin adaptat per a ser realitzades de manera digital.  
 

S’ha comptat amb els següents recursos i eines per a la dinamització digital de les sessions:  

 

 

A nivell de plataforma base en la que s’hi han desenvolupat les sessions, s’ha utilitzat Microsoft Teams, ja 
que és la que garanteix major nivell de seguretat per a les persones participants. S’ha comptat amb una 
llicència professional i s’ha enviat la convocatòria a totes les persones inscrites prèviament.  

 

A nivell d’eines digitals per a utilitzar durant la  sessió, s’ha utilitzat la llicència professional de les següents:  

• MICROSOFT FORMS, per realitzar un formulari voluntari previ i introduir la temàtica de la sessió.  

• PADLET, per recollir opinions i aportacions a través d’una pissarra digital col·laborativa al moment. 

 

S’ha creat un formulari i un Padlet per a cadascuna de les sessions.  
Els resultats recollits consten tant en aquest informe global com en l’individual de cada jornada.  
 

MICROSOFT TEAMS MICROSOFT FORMS  PADLET

Fase de 
CONNEXIÓ 

Benvinguda i 
microdinàmica 

Fase de 
CONEIXEMENT 

Presentació 
Ajuntament

Fase de 
COL·LABORACIÓ 

Debat participatiu 

Fase de  
COMUNICACIÓ

Resultats i 
comiat
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4. ESTRUCTURA I DINAMITZACIÓ DE LA SESSIÓ PRESENCIAL 

La sessió presencial, portada a terme el dia 25 de febrer, va tenir la següent estructura i desenvolupament:  

Dinàmica 1 Brainwriting 

Per iniciar l’aportació d’idees es va aplicar la tècnica del Brainwriting. Es van repartir 2-3 eixos temàtics a 

cadascuna de les taules sobre els que havien de treballar: producte de proximitat, malbaratament, economia 

circular, reutilització/reparació, autocompostatge, recollida selectiva, ordenances municipals, licitacions i plec 

administratius, ambientalització d’actes, culturals i festes, consum responsable, ODS. 

A continuació cada persona va apuntar 3 idees creatives en relació amb els temes assignats. Per anotar es van 

fer servir fulls A5 de paper reutilitzat, una idea per paper. Després de 5 min aproximadament, havien de 

passar els papers a la persona asseguda a la seva dreta. El següent pas va ser llegir en veu baixa les idees 

escrites i anotar a baix més idees inspirades en aquestes. Es van dur a terme 4 rondes; en una d’elles havien 

de posar-se en la pell de l’Steven Jobs i pensar de manera innovadora; en una altra havien de posar una idea 

agafant el rol de la Greta Thunberg, que simbolitza el fet de passar a l’acció. 

Dinàmica 2 Priorització de les idees 

Un cop finalitzada la fase de pluja d’idees, els grups van procedir a la classificació i priorització de les 

propostes. Els grups van disposar d’una estona de debat intern (30 min aproximadament) per valorar quines 

idees escollir i quines descartar de totes les que havien sorgit a la primera dinàmica. La consigna va ser que 

havien de tenir en compte que les idees s’havien de poder aplicar i incorporar al pla d’acció de Sant Cugat.  

Un cop seleccionades, van anotar en les plantilles facilitades les idees prioritzades per part de cada 

taula/equip. 

Dinàmica 3 Plenari 

En la fase final de la sessió (fase de comunicació) es van compartir les aportacions de manera col·lectiva. Cada 

grup va explicar, per torns, les idees principals i es van anar enganxant a les pissarres magnètiques, als espais 

assignats a cadascun dels blocs temàtics corresponents. 

Es van generar intercanvis d’idees i propostes interessants, i les persones representants de l’Ajuntament van 

poder participar i resoldre dubtes i preguntes fetes per part de la ciutadania. 

Cloenda 

La regidora de Sostenibilitat i de Joventut, Alba Gordó, va donar les gràcies a les persones assistents i les va 

emplaçar a la següent sessió. 
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5. ESTRUCTURA I DINAMITZACIÓ DE LES SESSIONS EN LÍNIA 

Degut a la situació d’emergència sanitària derivada per la COVID19, ha estat necessari repensar el procés 
participatiu i reformular les sessions. S’ha decidit per una transformació del procés en la seva versió digital, 
que s’ha desenvolupat de manera exitosa amb un elevat nombre tant de persones participants com 
d’aportacions recollides. El desenvolupament de les 4 sessions presencials ha estat el següent:  

 

Vídeo i enquesta prèvia 

Prèviament a la sessió, les persones inscrites havien rebut un enllaç que els portava al web de Sant Cugat 

Decidim, on podien visionar un vídeo amb el resum de les actuacions que s’estaven fent a nivell municipal en 

referencia a l’eix que es tractaria a la sessió, així com començar a fer propostes o escriure comentaris. A més, 

també rebien una enquesta que podien respondre de manera voluntària. 

Els resultats de l’enquesta es comentaven a l’inici de cada sessió per a tenir una idea global de les inquietuds 

de les persones residents a Sant Cugat, així com els seus hàbits i costums i per afavoria a l’aportació d’idees 

d’accions. 

Les sessions s’han dut a terme a través de la plataforma Teams de Microsoft. Disposa d’opcions de silenciar 

l’àudio i apagar la càmera, així com un xat que ha permès que hi haguessin debats paral·lels al llarg de tota la 

sessió. Totes les sessions han estat enregistrades amb la pròpia plataforma i els vídeos han estat lliurats al 

personal tècnic de l’Ajuntament de Sant Cugat.  

Padlet. Plataforma interactiva 

Un cop feta la introducció es passava a explicar el funcionament de l’eina que utilitzaríem: padlet. Es tracta 

d’una pissarra digital interactiva en la que es poden escriure propostes i votar-les. S’ha creat una pissarra per 

cada sessió, dividida en els diferents eixos que es s’han tractat, i s’animava a les persones participants a 

escriure la seva proposta i llegir les de la resta de persones per tal de no duplicar-les. Un cop finalitzat el 

temps d’aportacions, es dedicaven uns minuts per a que cada persona pogués llegir-les totes i votar les que 

considerava més importants de dur a terme i prioritàries.  

Debat 

Un cop finalitzada l’aportació de comentaris i la seva votació, s’iniciava el debat. Per a fer-ho es llegien els 

comentaris més ben valorats de cada un dels eixos, i s’animava a la persona que ho havia proposat a explicar-

ne una mica més i a la resta de persones a manifestar els dubtes que tinguessin al respecte. L’opció de 

sol·licitar torn de paraula de l’aplicació Teams permetia donar pas a les aportacions de manera ordenada. 

El personal municipal va poder participar i resoldre dubtes i preguntes fetes per part de la ciutadania. 

Cloenda 

Un cop finalitzat el debat, la regidora de Sostenibilitat i de Joventut, Alba Gordó, ha donat les gràcies a les 

persones assistents i les ha emplaçat a la següent sessió. 

 

Última sessió: transició cultural 

La darrera sessió va seguir una dinàmica diferent, ja que va constar de la ponència a càrrec d’un expert en 

sociologia, el Dr. Joaquim Sempere, i el seu posterior debat ciutadà. En acabar, es va aprofitar la sessió per 

plantejar la continuïtat de la Taula per l’emergència climàtica. 
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6. RESULTATS 

A continuació es recullen les accions proposades més valorades i prioritzades per part de les persones que 

van assistir a les diferents sessions de la Taula per la Emergència climàtica emmarcada dintre del Pla d’acció 

per la energia sostenible i el clima PAESC impulsada per l’Ajuntament de Sant Cugat del Vallès.  

De totes les propostes realitzades al Padlet, i que estan recollides de manera detallada en els informes 

parcials (adjunts als annexos), s’han seleccionat les tres amb més votacions de cada un dels eixos que es 

tractava a cada sessió.   

 

8.1 EN RELACIÓ AL RESIDU ZERO  

En aquesta sessió presencial es van fer 5 grups per a tractar cada un dels eixos, en total es van recollir 29 

propostes. En aquest apartat presentem un resum de les tres primeres de cada eix. El detall de totes les 

aportacions es pot trobar al informe parcial de la primera sessió. 

 

ORDENANCES / LICITACIONS 

Realitzar un control de la generació de residus per part d’empreses i ciutadania, 

alhora que s’incentiva les bones pràctiques de la ciutadania i també a les 

empreses que reciclen el seus propis residus. Es destaca com a molt important 

les campanyes d’informació adreçades a diferents col·lectius. 

 

 

PRODUCTE DE PROXIMITAT  / ECONOMIA CIRCULAR 

Recuperar zones de cultiu i que aquestes siguin comunitàries. Alhora, valoren els 

recursos hídrics i suggereixen que caldria aprofitar els recursos hídrics 

alternatius per al reg o bé per a netejar els carrers. 

 

 

 

REUTILITZACIÓ- RECUPERACIÓ / MALBARATAMENT ALIMENTARI 

Reduir les racions en els restaurants i disposar l’excés d’aliments en neveres 

solidàries. De nou, es valora molt positivament la tasca comunicativa envers 

l’alimentació responsable. 

 

 

SELECTIVA / AUTOCOMPOSTATGE  

Responsabilitzar als comerços dels residus que generen, i oferir un 

reconeixement als que apliquen bones pràctiques. Com a més específic, hi ha 

algunes propostes per disminuir el problema ambiental de les burilles com 

establir sinèrgia amb moviments com “No + colillas en el suelo” i col·locar 

etiquetes o rètols a les reixes del clavegueram per senyalitzar que no es poden 

llençar les cigarretes per tal de conscienciar sobre la problemàtica. Segueixi 
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prenent força la importància de la sensibilització mitjançant campanyes de comunicació, en aquest cas 

sobre la importància de reduir els residus. 

 

CONSUM RESPONSABLE / ACTES CULTURALS I FESTES / ODS  

Que les empreses i comerços es corresponsabilitzin dels residus que generen, i 

incentivar amb un distintiu als que siguin sostenibles. En aquest eix, la 

sensibilització de la ciutadania es proposa que sigui a través de visites a 

abocadors i plantes de compostatge. 

 

 
 

8.2 EN RELACIÓ A LA TRANSICIÓ ALIMENTÀRIA   

L’Ajuntament de Sant Cugat debatia en aquesta sessió amb relació a la transició alimentària. En aquest 

àmbit l’Ajuntament està treballant en un programa d’horts urbans anomenat Cultiva’t, així com la 

implementació d’horts a les escoles. A les escoles també es treballa en la creació d’un obrador escolar 

compartit i el subministrament de verdura produïda per la pagesia local a menjadors escolars. 

També en la dinamització local agroecològica a Collserola amb el projecte Alimentem Collserola, el Suport i 

promoció de la venda de productes a granel, de proximitat i ecològics. 

Respecte a evitar el malbaratament alimentari l’Ajuntament dinamitza la Nevera Solidària a través de 

l’Agencia de Salut Pública i treballa en el programa Recooperem, contra el malbaratament alimentari. 

Altres accions dutes a terme són la concessió de la gestió agropecuària de la finca pública de Can Monmany 

a la cooperativa La Ortiga, l’ inventari de terres potencialment cultivables per incrementar la superfície 

cultivada del municipi i la concessió anual de subvencions mediambientals. 

En aquesta sessió es van recollir 89 propostes, de les quals hem fet un recull de les tres més valorades per 

cada una de les temàtiques tractades en la sessió.  

 

 

DINAMITZAR LA PAGESIA 

Recuperar conreus abandonats (tal i com s’havia suggerit en l’eix “ Producte de 

proximitat / economia circular”). . També es troba important crear un espai 

col·lectiu per a tractar la fruita i verdura ecològica  així com fer convenis amb 

clientela municipal. També alineat amb aquesta proposta de cooperació es 

suggereix fomentar l'agrupació de masies, entitats i privats disposats a formar 

ramats centrats en els marges dels boscos de Collserola a Sant Cugat. 
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EVITAR MALBARATAMENT  

En aquest eix s’ha valorat molt positivament el fet de poder aprofitar l’aigua de 

l’aixeta per a beure en restaurants. En quant als aliments, per evitar el 

malbaratament es proposa promoure accions i/o normatives per evitar que 

supermercats i comerços llencin aliments alhora que puguin ser posats a la 

venda en aplicacions com Too Good To Go. 

 

POTENCIAR CONSUM DE PROXIMITAT  

Es proposa incentivar i donar a conèixer els productors locals amb producte 

Km0, per exemple mitjançant fires. Aquesta proposta alhora ajudarà a posar 

en contacte als diferents productors i crear sinergies. També es proposa un 

nou ús per al golf Sant Joan aprofitant el seu terreny per fer-hi horts. Es 

suggereix que totes aquestes accions vagin acompanyades per campanyes 

educatives a escoles i a ciutadania sobre la importància de l'alimentació sana, 

justa i sostenible. 

 

 

8.3 EN RELACIÓ AL MODEL DE MOBILITAT  

En aquesta sessió Ajuntament de Sant Cugat debatia amb relació al model de mobilitat que hauria de tenir 

la ciutat. En aquest sentit s’han implementat Zones de baixes emissions, una potenciació dels vehicles 

menys contaminants i es continua amb la millora del servei del bus urbà.  

Es duu a terme un reestudi de l’àrea blava i verda d’aparcament, s’analitza la mobilitat als districtes i es 

facilita l’accés i l’ús de la bicicleta, així com l’ampliació i el manteniment de la xarxa de vies ciclables. A més 

es treballa per a donar més espai al vianant. 

També hi ha una implantació del pla de desplaçament d’empresa (PDE) a l’àmbit privat i un impuls del 

teletreball. Respecte als Vehicles de Mobilitat Personal,  hi ha una ordenança municipal per bicicletes i 

patinets.  

A nivell supramunicipals, l’Ajuntament de San Cugat  participa en el Bicivia amb l’AMB, el Pla de mobilitat 

del Vallès Oriental i Occidental i les  millores ferroviàries (intercanviador de Volpelleres i d’HGC). 

En aquesta sessió es van recollir 96 propostes, de les quals hem fet un recull de les tres més valorades per 

cada una de les temàtiques tractades en la sessió.  

 

 

INCORPORAR RESTRICCIÓ EN ZONES DE BAIXES EMISSIONS 

Per una banda, aprofitar l’oportunitat ambiental generada per la COVID19 per a 

fer la ciutat més atractiva per les bicicletes i que s'apuntin els/les ciclistes que 

encara no fan servir la bici per desplaçar-se. També pensar a llarg termini les 

restriccions sobre els vehicles amb el distintiu B. Per últim, assegurar la bona 

circulació de les bicicletes, autobusos i vianants abans d’incorporar restriccions. 
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MILLORA L’ACCESSIBILITAT DE LA BICICLETA   

Principalment les propostes que s’hi fan són en torn a revisar tota la xarxa de 

carrils bici per a que tinguin connectivitat, així com augmentar el nombre de 

places d’aparcaments de bicicletes. 

També s’esmena com a important l’adaptació del túnel de servei dels túnels de 

Vallvidrera com a connexió  directa entre Sant Cugat i Barcelona. 

 

MILLORAR EL SERVEI DE BUS URBÀ  

Repensar la xarxa d’autobusos i renovar la flota són les propostes més 

valorades. En aquest sentit, es proposa que els autobusos siguin elèctrics, i més 

petits en les hores vall. També que tinguin més espai per a poder dur la bicicleta 

o el patinet. 

 

DONAR MÉS ESPAIS AL VIANANT 

Per tal de poder assolir aquest objectiu, les persones participants han valorat 

molt positivament que es  pogués repensar l’espai urbà, sempre tenint en 

compte a tots els col·lectius, especialment els més vulnerables.  En aquest 

model de ciutat que es proposa, hi hauria voreres amples tenint en compte 

l’espai que necessiten les persones amb mobilitat reduïda, també s’hi proposen 

carrils bici.  

També ha estat molt ben valorada la proposta de canviar el planejament 

urbanístic en aquells espais que encara no estiguin edificats.   

 

ADAPTACIÓ ALS IMPACTES DEL CANVI CLIMÀTIC 

La naturalització dels espais verds per tal que consumeixin menys recursos 

hídrics és la principal proposta en aquest eix. Per a fer-ho possible, es demana 

tenir en compte espècies autòctones i de clima mediterrani que requereixin  poc 

consum d'aigua. Es proposa acompanyar-ho amb campanyes per fomentar 

aquests jardins en l'àmbit privat. De nou, apareix la proposta de recuperar 

espais per a ús agrícola. 

 

REDUCCIÓ D’EMISSIONS DE CO2 

Repensar els carrils bici i la xarxa d’autobusos són algunes de les propostes per 

assolir una reducció d’emissions de CO2. També ha estat molt ben valorada la 

proposta de rehabilitar el parc residencial per tal de descarbonitzar-lo. Aquesta 

rehabilitació hauria de poder assolir una reducció de consum en augmentar 

l’eficiència, així com augmentar la producció d'energia renovable a través de 

comunitats energètiques.  
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8.4 EN RELACIÓ A LA TRANSICIÓ ENERGÈTICA  

En aquesta sessió l’Ajuntament de Sant Cugat debatia amb relació a la transició energètica. Alineat amb 

aquest eix trobem el  Pla d’Acció d’Energia Sostenible i Clima (PAESC) amb 47 accions en diferents àrees 

d’intervenció local. Al vídeo introductori d’aquesta sessió també es parlava del estalvi energètic que havia 

suposat la gestió energètica en edificis municipals i del enllumenat públic, així com l’evolució a la baixa del 

consum domèstic de l’aigua potable.  

En el municipi també es treballa per una reducció del consum d’energia en el transport, sector domèstic i 

terciaris. Referent a la gestió de l’aigua del municipi, es compta amb el Pla de gestió sostenible de l’aigua i 

Pla d’emergència en situacions de sequera (PEM). També es realitzen col·laboracions a nivell supramunicipal 

i es participa en projectes Europeus. 

En aquesta sessió es van recollir 91 propostes, de les quals hem fet un recull de les tres més valorades per 

cada una de les temàtiques tractades en la sessió.  

 

 ACCÉS A L’ENERGIA SOSTENIBLE I SEGURA 

Les propostes amb més representació han estat condicionar en les bases de 

licitació  de la comercialitzadora que proveeix electricitat municipal per a que el 

seu model de negoci tingui un origen 100% renovable, així com crear una 

empresa pública estratègica per oferir assessorament en eficiència energètica i 

ús d'energies renovables a tots els actors i sectors del municipi. Paral·lelament, 

es torna a ressaltar la importància de la col·lectivització amb la proposta de 

promoure habitatge energèticament sostenible i edificis a on es puguin 

promocionar els consums col·lectivitzats. 

 

 

8.5 EN RELACIÓ A LA INFRAESTRUCTURA VERDA I LA BIODIVERISTAT  

A la sessió 5 es debatia en relació a la infraestructura verda i la biodiversitat. En aquest àmbit l’ajuntament 

té accions en l’espai periurbà (com la dinamització de l’agricultura, la recuperació de rieres i torrents i 

l’eliminació de fauna exòtica en zones humides, entre d’altres), accions en l’espai urbà (com per exemple 

conrear horts urbans en zones verdes, l’augment de la biodiversitat en l’arbrat o un projecte d’ombres als 

parcs). 

En aquesta sessió es van recollir 60 propostes, de les quals hem fet un recull de les tres més valorades per 

cada una de les temàtiques tractades en la sessió.  

 

ESTALVI D’AIGUA 

En aquest eix es valora com a molt positiu poder implementar un sistema de 

dipòsits d’acumulació de pluvials, alhora que es fomenta la plantació d’espècies 

vegetals que no requereixin d'un excés de reg i siguin de clima Mediterrani. 
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ARBRAT ALS ESPAIS URBANS 

Incrementar la permeabilitat del sol per a que l’aigua de la pluja dreni í així pugui 

arribar al subsol enlloc de la depuradora. També es proposa augmentar el 

nombre d’arbres que es planten anualment per tal d’aconseguir boscos urbans. 

S’afegeix que aquestes plantacions no segueixin línies rectes per tal de simular 

un bosc. 

 

PROTECCIÓ I MILLORA DE LA FAUNA 

En aquest apartat s’ha ressaltat un problema de conservació que està succeint a 

l'espai de ribera del Torrent de Ferrussons on existeix el costum de caçar 

capgrossos de rierol. En general, es proposa protegir la fauna i flora del municipi 

creant refugis en instal·lacions municipals i parcs. Paral·lelament es reclama fer 

una tasca de sensibilització mitjançant panells informatius. 

 

 

ESPAI PERIURBÀ 

La millora de la vegetació dels marges i les vores agrícoles ha estat de les 

propostes més destacades per la gran biodiversitat que acullen aquestes àrees. 

El foment de l’agricultura, horticultura i ramaderia ecològica també ha tingut 

força pes, així com la utilització de ramats pel manteniment de franges de 

prevenció d'incendis, que és una proposta que apareix en diferents eixos. 

 

ACCIONS EN ESPAI URBÀ 

Aconseguir nous terrats verds a Sant Cugat és una de les propostes amb major 

acollida. Es proposa que hi hagi un concurs de cobertes verdes i que s’atorguin 

subvencions, especialment per a edificis amb un fort impacte paisatgístic o que 

puguin generar una millora de caràcter col·lectiu i social. També l’educació 

ambiental hi ha tingut cabuda amb una proposta de creació d’una aula 

ambiental i de natura urbana. S’afegeix la proposta de repensar el pla de segues 

per afavorir sinergies entre plantes així com l’alimentació de les especies 

pol·linitzadores.  

 

 

8.6 EN RELACIÓ A LA TRANSICIÓ CULTURAL   

El Dr. Joaquim Sempere ha parlat de com hauria de ser la ciutat del futur. Aquesta hauria d’apostar per 

l’agricultura ecològica i de proximitat. L’habitatge hauria d’estar adaptat al clima per tal de que fos el màxim 

eficient energèticament. La ciutadania hauria de preferir fer els seus desplaçaments de la manera més 

sostenible possible, ja fos a peu, en bicicleta o patinet o bé amb transport públic i limitar els seus viatges en 

avió. Caldria impulsar les renovables i apostar per productes que es puguin reciclar i reparar. La creació de 

cooperatives i el foment de l’economia social i sostenible seria també una característica d’aquest nou model 

de ciutat. L’educació hauria de ser transversal, no només en l’àmbit de l’ensenyament, sinó fomentant 

bones pràctiques a casa i un alineament en la programació dels mitjans de comunicació. I per últim, com a 

societat caldria renunciar a la industria de guerra. 
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8.7 EN RELACIÓ AMB ALTRES EIXOS    

En aquest apartat esmentem les propostes més ben valorades en relació a l’apartat “Altres eixos” que 

proporcionava un espai per a poder aportar el que es creies necessari però que no encaixés en els eixos 

escollits de cada sessió. El detall de totes aquestes propostes està recollit en cada un dels informes parcials. 

 

TRANSICIÓ ALIMENTARIA 

- Promoure l’alimentació vegetal. Informar a la població sobre els beneficis nutricionals i de salut que 

aporta una dieta rica en vegetals i la contradicció de l’abús de la carn i alguns peixos. 

 

- Crear una xarxa de compostatge a les diferents zones de la ciutat. On la ciutadania pugui participar en 

el compostatge dels residus orgànics que generen i que aquest compost, alhora, pugui ser distribuït als 

diferents horts urbans o als projectes d'agricultura de Collserola. 

 

CANVI DEL MODEL DE MOBILITAT 

 
- Incentivar el comerç local sense que això impliqui fer més aparcaments per a cotxes. Es proposa 

facilitar l'accés en bicicleta incentivant-ho, com per exemple posant més aparcaments de bicicletes. A 

més incentivar la bicicleta de càrrega per a poder portar la compra, i paquets (nens/es). En aquesta 

proposta s’hi afegeix un comentari que està d’acord amb incentivar la bicicleta de carrega però creu 

que també cal fomentar que les botigues puguin portar la compra a casa. Fer un repartiment de les 

comandes i premiar a les botigues que ho facin. Perquè hi haurà gent que agafi la bicicleta de carrega, 

però si han de carregar el que comprin prioritzaran el cotxe si no és que fomentem que sigui fàcil que 

t'ho portin a casa. 

 
- Pacificar la carretera de l'Arrabassada. Es comenta que travessa un Parc Natural i té nombroses 

restriccions de trànsit, velocitat i soroll que no es compleixen. Caldria senyalitzar, controlar (multar, si 

cal) i situar elements dissuasius (separadors, bams...) per convertir-la en una via adequada al territori i 

a les diferents persones usuàries. 

 
- Desincentivar l’ús de SUVs (de l’anglès Sport Utility Vehicle, vehicle utilitari esportiu). Es comenta que 

els SUVs consumeixen un 25% més de gasolina que els cotxes regulars, i ocupen bastant més espai. No 

obstant això, s’apunta que la seva venda ha augmentat de manera significativa en els últims anys a 

tota Europa, i segurament no hi ha molts municipis amb tants SUVs/habitant com Sant Cugat. Proposa 

que cal fer l'ús d'aquests “tancs urbans” el més incòmode possible, com per exemple que sigui limitat 

i/o més car el pàrquing per a aquest tipus de vehicles. 

 
 

TRANSICIÓ ENERGÈTICA 

- Bonificacions fiscals IAE. Ampliar les bonificacions fiscals de l'IAE per a les instal·lacions d'autoconsum, 

fins al 50% durant 5 anys, i separar-ho de les empreses que utilitzen energia 100% renovable, que 

també seria bo bonificar-ho, per tal d'impulsar-ho, però en menor grau. 

 
- Fomentar l'augment de la "cultura energètica". Actuar tenint en compte que només atacant els 

aspectes materials (els edificis, les instal·lacions, les infraestructures) no és possible reduir el consum 

sinó que cal considerar a l'hora les creences i les pràctiques de les persones usuàries. 
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INFRAESTRUCTURES VERDES I BIODIVERSITAT  

 
- Dedicar un 0,5% de l'IBI municipal a conservació i restauració dels espais naturals. 

 

- Pla de comunicació per donar a conèixer les accions en l'àmbit del verd. Tant en l'espai urbà com 

periurbà, la ubicació estratègica a nivell geogràfic del municipi proporciona un gran potencial ecològic i 

ambiental que cal explicar a la ciutadania. Des de l'ajuntament s'haurien de canalitzar més accions 

pedagògiques i divulgatives que ajudin a conèixer aquest potencial i promoguin el respecte i 

comprensió cap al nostre entorn. No només en context educatiu format (escola), sinó a tots els nivells.  

 
- Projecció supramunicipal i treball en xarxa. Participació en xarxes nacionals i internacionals 

relacionades amb la biodiversitat i els serveis dels ecosistemes. El treball en xarxa permet compartir 

experiències i bones pràctiques en relació a la biodiversitat, els serveis dels ecosistemes i l'adaptació al 

canvi climàtic. 
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7. APORTACIONS A LA PLATAFORMA “DECIDIM SANT CUGAT” 

En aquest apartat es recullen un total de 86 aportacions, realitzades entre el 9 de març i el 18 de juny de 
2020, a través del web Decidim Sant Cugat, la plataforma de participació del municipi: 

https://decidim.santcugat.cat/assemblies/emergenciaclimatica/f/316/proposals?assembly_slug=emergenci
aclimatica. 

Han estat classificades en els diferents eixos que hem tractat al llarg de les sessions. 

 

7.1 RESIDU ZERO 

En aquest eix s’han recollit 39 propostes, algunes d’elles han estat fusionades per ser molt semblants i 
d’altres han estat eliminades perquè ja s’havien proposat a la plataforma padlet. 

- Establiment on llogar o intercanviar eines, aparells, etc. 

- Donar visibilitat i concedir una etiqueta que distingeixi els comerços sostenibles. 

- Recolzar des de l’Ajuntament el sistema de retorn d’envasos. 

- Oferir formació i tallers d’alimentació responsable a escoles, instituts, casals, empreses, botigues, 
etc. 

- Incentivar les empreses que reciclen els seus propis residus. 

- Sensibilitzar sobre la importància de reduir els residus que es generen. 

- Promoure els projectes d’autocompostatge amb una persona responsable voluntària per cada 
espai, amb la formació adequada i que s’encarregui del manteniment, accions d’educació i 
conscienciació. 

- Responsabilitzar als comerços dels residus que generin. 

- Incidir en l’educació i fer campanyes d’informació. 

-  Apropar el Punt Verd als centres educatius. 

- Obligació d’oferir ½ ració als establiments de restauració. 

- Indicar al preu dels productes el cost del reciclatge associat. 

- Incloure a les etiquetes dels productes informació sobre el seu origen i destinació. 

- Cursos i tallers de reparació i obsolescència programada tant per a la ciutadania en general com a 
les escoles. També organitzar el dia de les reparacions on els propis establiments facin tallers on 
mostrin com reparar els seus productes. 

- Aprovar ordenances que regulin els incentius i les multes, implicant també a la indústria i a 
proveïdors. 

- Vetllar pel compliment de la normativa de gestió dels residus. 

- Realitzar sessions informatives a les escoles, i relacionar amb una visita a l’Ambiteca així com 
replicar les seves campanyes al centre de la ciutat, i comptar amb un catàleg on line on poder 
consultar els objectes en intercanvi, segona mà, etc... 

- Realitzar un control tant a les empreses i comerços com als ciutadans de la seva reducció en la 
generació de residus i l’ús d’embalatges; informar sobre les bones pràctiques; aplicar taxes més 
elevades per gravar les males pràctiques i bonificar les bones pràctiques. 

- Exigir (prèvia informació) a totes les empreses i comerços del municipi que facin una correcta 
recollida selectiva i paguin segons la generació. 

- Simplificar la reutilització en el punt verd i facilitar el reciclatge de l'oli que es llença a les vivendes. 

- Instal·lar papereres específiques per a les burilles. 
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- Municipalització i mancomunació de la gestió dels residus. 

- Transformar els centres comercials: posar-hi més botigues de proximitat i comerç local. 

- Organitzar una marxa infantil de recollida de residus i organitzar gimcana al carrer per donar 
visibilitat a la quantitat de residus que es generen, especialment els de plàstic. 

- Estoc zero en magatzems per reduir transport, espai, manipulació, contaminació, etc. 

- Eliminació de totes les bosses de plàstic al municipi. 

- Granges comunitàries amb integració de persones amb risc d’exclusió social. 

 

7.2 TRANSICIÓ AGROALIMENTÀRIA 

En l’eix de la transició alimentària s’han recollit 3 propostes principals i es presenten íntegrament en aquest 

apartat. 

- Propostes cap a una alimentació sostenible i saludable a Sant Cugat: Una alimentació basada 

majoritàriament en productes d’origen vegetal és l'aspecte més rellevant quan parlem d’una 

reducció de la petjada de carboni de la nostra alimentació.  Sis propostes per a la transició cap a una 

alimentació sostenible i saludable: 

1. Els esdeveniments de l'Ajuntament,  

2. Els menjadors de les entitats públiques i els menús escolars. 

3. Incentius al sector d'hostaleria. 

4. Activitats dels centres cívics.  

5. Suport a empreses i emprenedors “veggie”. 

6. Divulgació d’informació a través dels mitjans de comunicació i la sensibilització ciutadana.  

- Donar suport a la producció alimentària municipal. Amb les següents propostes: 

1. Suport als productes alimentaris de proximitat (conreus i ramaderia extensiva). 

2. Recuperació de conreus abandonats (i manteniment dels que resten). Solucions en funció 
de la titularitat de la terra i de les necessitats: acords amb la propietat, banc de terres. 

3. Suport i assessorament a la producció: tècnic, ajuts, protecció danys (fauna, freqüentació). 

4. Foment de l'associacionisme: reducció de costos, veu pròpia. 

5. Suport a les pràctiques agrícoles i ramaderes respectuoses: agricultura ecològica o 
integrada, mesures de conservació de la biodiversitat, varietats/races locals, si és possible. 

6. Assistència a la comercialització: cadenes curtes de distribució, mercats i fires, menjadors 
escolars, incentius per a botigues. 

7. Creació d'un segell d'identificació. 

8. Campanya de sensibilització als consumidors: productes frescos, saludables, milloren 
l'entorn (biodiversitat, paisatge, prevenció d'incendis) i redueixen l'impacte de la nostra 
alimentació. 

- Fer horta en el camp de golf de Sant Joan: La producció d’aliments és un tema estratègic, tant per 
disposar d’ells com perquè aquests es produeixin amb la menor petjada ecològica. Per això cal 
preveure produccions properes, complementaries a les que ja es fan en Collserola, Sabadell..., com 
podrien ser les que es podrien fer en l’antic golf de Sant Joan, compartit amb Rubí, 40 ha amb reg. 
Pot ser un bon i molt singular exemple de reserva de sol agrícola municipal i de posterior 
aprofitament per la producció, eminentment hortícola, com a font de fibres, nutrients, 
vitamines…., juntament amb la possibilitat d’oferir nous llocs de treball i sistemes de distribució i 
comercialització. Es també una oportunitat de fer a nivell municipal i intercanviar a nivell comarcal, 
fer una xarxa de producció / consum. 
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7.3 CANVI EN EL MODEL DE MOBILITAT 

En aquest eix s’han recollit 10 propostes, algunes d’elles han estat fusionades per ser molt semblants i 

d’altres han estat eliminades perquè ja s’havien proposat a la plataforma padlet. 

- Promoció de l'ús de la bicicleta normal i de càrrega. Així com habilitar més estacionaments i que 

aquests estiguessin situats al mateix espai reservats per estacionar altres vehicles de transport, i no 

pas a l’espai reservat per als vianants. 

- Accés a peu a les escoles. Facilitar que a les escoles com THAU, les famílies o els joves poguessin anar 

caminant o en bici (sense creuar l'autopista o la carretera pel mig) per tal de reduir el numero de 

desplaçaments en cotxe als matins i a l'hora de la recollida. 

- Pacificar la ciutat. Que totes aquelles calçades que siguin rondes i estiguin dintre del nucli urbà siguin 

de velocitat restringida a 30 km/h o inferior. 

- Considerar les propostes que fa l'Assemblea de la Bici de Sant Cugat. Com per exemple a nivell de: 

1. Infraestructura. 

- Connectar carrils bici (interseccions). 

- Connexions amb Polígon Can Sant Joan. 

- Connexions Valldoreix, La Floresta, Mira-sol, Rubí... 

2. Ordenança. 

- El paper de la Policia local. 

- Escoles en bici. 

- Túnel de serveis de Vallvidrera en bici. 

3. Seguretat. 

- Pacificar carrers. 

-  Rotondes? 

4.  Concepte de ciutat. 

5.  Pàrquing. 

- Zona 30 a tot el municipi. També afegeixen fer Zona 30 el Passeig Francesc Macià. 

 

 

7.4 TRANSICIÓ ENERGÈTICA 

En l’eix de la Transició ecològica es van recollir 7 propostes recollides en aquest apartat. 

- Incentivar instal·lacions Fotovoltaica. Modificar les Ordenances, de manera que: 

1. Les instal·lacions en marquesines/pèrgoles d'aparcaments no computin a efectes 

d'ocupació de parcel·la. 

2. Es re-defineixi l'aplicació de bonificacions fiscals (IBI, IAE...) en edificis terciaris industrials, 

de forma que s'homologuin condicions similars (o millors si s'escau) a les dels edificis 

d'habitatges. 

3. Que es facilitin els tràmits de llicencies i en general amb l'ajuntament.   

- Millora de la bonificació actual de l’IAE per a instal·lacions d’autoconsum fins assolir un 50% de 

bonificació al llarg de 5 anys (pràctica realitzada per l’Ajuntament de Rubí). 

- Campanya de compra col·lectiva per a instal·lacions d’autoconsum fotovoltaic (Industrial i terciari). 

Per exemple el Projecte d’Autoconsum Solar Col·lectiu de “Rubí industria circular” (abast previst de 

1,2MW, any 2020). 

- Integració d’energies renovables en edificis i equipaments municipals. 
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- Campanya de prediagnosis energètica en empreses (sectors industrial i terciari), oberta a empreses 

situades en el municipi.  Exemple: Acció “IMPACTE” Pla de Millora d‘Eficiència Energètica dels 

Empreses dels PAE de la Riera de Caldes (any 2015). 

- Ajudes directes per a la rehabilitació energètica d'edificis. Creació d'un fons econòmic a partir d'un 

percentatge de la recaptació del ICIO d'obra nova, i altres possibles captacions de fons (autonòmics, 

estatals, europeus). Ajudes directes periòdiques per a la rehabilitació energètica d'edificis, 

prioritzant determinades actuacions segons el tipus de campanya llançada (millora de l'aïllament 

tèrmic, substitució d'instal·lacions de climatització per altres més eficients, etc.) i el sector receptor 

de les ajudes (residencial, terciari o altres). 

- Prediagnosis energètica en equipaments municipals.  

 

7.5 INFRAESTRUCTURES VERDES I BIODIVERSITAT 

En aquest eix s’han recollit 11 propostes, una d’elles han estat reubicada en la temàtica “Transició 

agroalimentària”. La resta es mostren a continuació: 

 

- Crear més cobertes verdes. 

- Neteja de boscos i sotabosc. 

- Dedicar un 0,5% de l'IBI municipal a conservació i restauració dels espais naturals. 

- Protecció del sòl a l'espai públic urbà Plans de Millora Urbana (PMU). 

- Plantació de molt més arbrat a tota la ciutat. 

- Sega sostenible: ramats d'ovelles a la ciutat 

- Redactar i aprovar el Pla de la Infraestructura Verda de Sant Cugat. L'Ajuntament està desenvolupant 

nombrosos projectes d'ampliació i millora del verd urbà i periurbà de gran interès: Reconnecta en 

verd, Projecte Vores, naturalització del verd urbà... Per consolidar, coordinar i potenciar aquests i 

altres projectes seria interessant disposar d'un pla global consensuat socialment i política que 

garantís la continuïtat i el compromís a llarg termini. Hauria de tenir en compte els diferents 

elements de la infraestructura verda, des del Parc Natural de Collserola fins al verd urbà, passant 

pels connectors ecològics i els espais agroforestals. El pla hauria de definir els mecanismes de gestió 

de cada tipologia d'espais així com els recursos tècnics i econòmics per dur-ho a terme amb 

efectivitat. L'acció aniria en la línia apuntada la setmana passada per l'Estratègia de Biodiversitat 

2030 de la Comissió Europea: "Les ciutats de més de 20.000 habitants haurien de desenvolupar un 

Pla de Millora del Verd per finals del 2021". 

- Donar suport a la naturalització del verd privat. 

- Augmentar el número d’horts urbans. 

- Crear la xarxa de participació en Ciència ciutadana per al seguiment i conservació de la diversitat 

biològica que alberga Sant Cugat, promocionant i educant la ciutadania en matèria de biodiversitat, 

afavorint el desenvolupament d'activitats ambientals, impulsant la participació de la ciutadania en 

campanyes de conscienciació i seguiment de l'entorn natural, fomentant la col·laboració ciutadana 

en tasques de conservació, potenciar el contacte ciutadà amb els parcs i boscos urbans i ampliant el 

coneixement que es té sobre el mateix. 
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7.6  TRANSICIÓ CULTURAL 

En aquest eix s’han recollit 16 propostes, algunes d’elles han estat fusionades per ser molt semblants i 

d’altres han estat eliminades perquè ja s’havien proposat a la plataforma padlet. 

 

- Recolzar models alternatius a la compra de vivenda que fomentin una ciutat inclusiva i sostenible. El 

model unifamiliar torre-piscina-cotxe està molt estès a Sant Cugat. Aquesta idealització de manera 

de viure és insostenible per la gran quantitat de recursos que requereix i, a més a més, no promou 

la creació de xarxes de veïns. 

- Un petit concert per una gran causa: l'emergència climàtica. Aprofitar un espai com el Celler 

Modernista de Sant Cugat per fer un petit concert amb un artista de renom (i compromesa) i una 

presentació de les entitats compromeses amb l'emergència climàtica. Fer simultàniament una fira 

on hi hagi parades de les entitats s'hi pugui mostrar què fan i com subscriure-s'hi, acabar amb un 

tastet de menjars elaborats i vinculats a la sobirania alimentària del municipi. S'organitzaria des de 

la Xarxa Economia Solidària de Sant Cugat (coopcugat.org) amb el suport de l'Ateneu Cooperatiu del 

Vallès Occ. (ateneucooperatiuvalles.org). L’Ajuntament podria facilitar l'espai (Celler Modernista), i 

que posar les infraestructures (sonoritat) i la logística per fer-ho possible. L’objectiu és seleccionar 

una àmplia mostra de entitats que facin conèixer a les persones assistents que és possible viure i 

donar suport a les entitats que estan compromeses amb un planeta just i sostenible. 

- Transició cultural també dins de l'ajuntament.  

- Moneda solidària a Sant Cugat i el seu entorn. 

1. Ambiteca, intercanvi de béns per sistema de punts. 

2. Banc del temps, intercanvi de serveis per hores. 

Relació entre Ambiteca i Banc del temps: Val, hora, punt, una mena de moneda solidària comú, 

com a eina per estimular la participació sense costos addicional i facilitar, en multireprocitat, els 

intercanvis de coneixements, excedents d'horts comunitaris, objectes reparats, etc... 

- Contractació i compra pública com una eina amb capacitat per donar suport al desenvolupament de 

models econòmics més sostenibles, inclusius, i resilients. 

- Organitzar un cicle de xerrades/debats sobre la transició cultural per a fer front a l'emergència 

climàtica. 

- Enxarxar a la societat generant connexions emocionals compartides. Crear oportunitats per generar 

sentit de comunitat i participació, utilitzant metodologies que generin connexions emocionals 

compartides, basades en el creixement personal i la responsabilitat activa. 

- Organització per continuar la tasca de la taula d'emergència climàtica. Crear un organisme 

especialitzat, com el centre d'estudis ambientals de Vitòria, l'Observatori de medi ambient de Màlaga 

o l'Agència Barcelona Ecologia. Aquest organisme seria depenent de l'Ajuntament però amb cert 

marge d'autonomia, amb projecció de futur per donar continuïtat a les iniciatives més enllà de les 

alternances en el poder municipal. Facilitaria consensos institucionals, vertebraria treballs, permetria 

una projecció de futur, sostindria iniciatives, elaboraria informació ambiental, investigació aplicada, 

supervisió de polítiques i actuacions municipals per eliminar incoherències, pedagogia ciutadana, 

comunicació de la crisis ecosocial, activació sociocomunitària, creació i dinamització d'un comitè 

ambiental participatiu (amb qui projectaria una àmplia col·laboració)<.  En el comitè ambiental per 

la seva banda, hi haurien representats agents socials que continuarien la tasca de la present taula 

d'emergència climàtica. 

- Elaborar una enquesta per fer reflexionar als habitants de Sant Cugat i orientar les iniciatives de 

transició municipals. 
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- Participació municipal en espais d'intercooperació. Participació en xarxes (d'àmbit sostenible i 

social): xarxes estables, eventuals, implicacions en projectes europeus, promoció de trobades, etc... 

Per exemple:  

Xarxa de municipis per l'economia social i solidària: https://xmess.cat 

Observatori Internacional de la Democràcia Participativa: https://oidp.net/es 

Ciutats i governs locals units: https://www.uclg.org/es 

Governs locals per la sostenibilitat: https://www.iclei.org  

Xarxa de ciutats per l'agroecologia: https://www.ciudadesagroecologicas.eu/  

Xarxa de ciutats per la bicicleta: https://www.ciudadesporlabicicleta.org/  

La Xarxa de Governs Locals + Biodiversitat: http://www.redbiodiversidad.es 

- Cultura Climàtica  Recolzada entre  Societat Civil i Ajuntament. 

- Formació per al personal escolar sobre el tema del canvi climàtic i de la necessitat d'una transició 

cultural, incloent una explicació de les mesures del pla d'acció (quan completat). Les escoles i els 

professors tenen la responsabilitat de ser un exemple si volem una transició cultural en el temps. 

- Sessions divulgatives i participatives temàtiques: en format d'exposicions, xerrades, 

ecodocumentals, etc, ben visibles (ex: a pl Octavià) per captar l'interès del públic. 
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8. ANNEX: INFORMES PARCIALS DE CADA SESSIÓ 

TAULA EMERGÈNCIA CLIMÀTICA SANT CUGAT  

A1.1  Recull de propostes de la 1a sessió: TAULA Residu zero 

DATA: 25/02/2020 

SESSIÓ PRESENCIAL: 
Casa de Cultura 

HORARI: De 19h a 21h 

INSCRITS:  35 externs i  
5 interns 

 

 

 

PROPOSTES PRIORITÀRIES 

A continuació es recullen les accions proposades i prioritzades per les persones que van assistir a la sessió 

sobre Residu zero emmarcada dintre del Pla d’acció per la energia sostenible i el clima PAESC. 

Les temàtiques a debat a cadascuna de les taules/grups es van repartir de la següent manera: 

- Grup 1: Producte de proximitat / Economia Circular  
- Grup 2: Ordenances municipals / licitacions i plecs administratius  

- Grup 3: Reutilització - reparació / Malbaratament alimentari  

- Grup 4: Recollida selectiva / Autocompostatge  

- Grup 5: Consum responsable / Actes culturals i festes / Objectius de Desenvolupament Sostenible 

(ODS) 

PRODUCTE DE PROXIMITAT / ECONOMIA CIRCULAR (Grup 1) 

1. Aprofitar els recursos hídrics alternatius, per a reg, neteja de carrers, etc. 

2. Recuperar zones de cultius. 

3. Fer més horts comunitaris. 

4. Afavorir el cultiu en terrasses i jardins. 

5. Crear granges comunitàries amb integració de persones amb risc d’exclusió social. 

6. Tendir a estoc zero en magatzems per reduir transport, espai, manipulació, contaminació, etc. 

7. Transformar els centres comercials: posar-hi més botigues de proximitat i comerç local. 

8. Crear establiment on llogar o intercanviar eines, aparells, etc. 

9. Donar visibilitat a comerços que afavoreixin productes sostenibles. 

10. Tenir l’educació com a pilar bàsic. 
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ORDENANCES MUNICIPALS / LICITACIONS I PLECS ADMINISTRATIUS (Grup 2) 

1. Incentivar les empreses que reciclen els seus propis residus, i responsabilitzar a les empreses del 

reciclatge del seu propi producte a través de taxes. 

2. Fer campanyes contínues d’informació (ex. als contenidors) adreçades a diferents col·lectius, 

aprofitant la digitalització per eliminar o reduir l’ús de paper. 

3. Realitzar un control tant a les empreses i comerços com als ciutadans de la seva reducció en la 

generació de residus i l’ús d’embalatges; informar sobre les bones pràctiques; aplicar taxes més 

elevades per gravar les males pràctiques i bonificar les bones pràctiques. 

4. Municipalitzar i mancomunar la gestió dels residus. 

 

REUTILITZACIÓ - REPARACIÓ / MALBARATAMENT ALIMENTARI (Grup 3) 

1. Oferir formació i tallers d’alimentació responsable a escoles, instituts, casals, empreses, botigues, 

etc. 

2. Potenciar les neveres solidàries, com la que s’acaba d’inaugurar a Les Planes. 

3. Obligar a oferir ½ ració als establiments de restauració. 

4. Replicar les campanyes de l’Ambiteca al centre de la ciutat, i un catàleg on line on poder consultar 

els objectes en intercanvi, segona mà, etc. 

5. Aprovar ordenances que regulin els incentius i les multes, implicant també a la indústria i a 

proveïdors. 

RECOLLIDA SELECTIVA / AUTOCOMPOSTATGE (Grup 4) 

1. Instal·lar papereres específiques per a les burilles; organitzar recollides col·lectives de burilles 

(establir sinèrgia amb moviments com “No + colillas en el suelo”); col·locar etiquetes o rètols a les 

reixes del clavegueram per senyalitzar que no es poden llençar les cigarretes allà i conscienciar 

sobre la problemàtica. 

2. Responsabilitzar als comerços dels residus que generin, oferint reconeixement (públic, incentius 

econòmics, etc.) als comerços sostenibles; per exemple, oferir la possibilitat perquè els 

compradors/es tornin els residus a contenidors situats als establiments que s’afegeixin 

voluntàriament a la campanya. 
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3. Apropar el Punt Verd als centres educatius (Punt Verd Mòbil rotatiu) per arribar a les famílies i al 

propi centre. 

4. Promoure els projectes d’autocompostatge a parcs i zones verdes (com ja es fa a Can Barata i  Sol 

– i – aire), amb un responsable voluntari per cada espai, amb la formació adequada i  que 

s’encarregui del manteniment, accions d’educació i conscienciació. 

 

CONSUM RESPONSABLE / ACTES CULTURALS I FESTES / ODS (Grup 5) 

1. Promoure visites a abocadors i plantes de compostatge 

2. Exigir (prèvia informació) a totes les empreses i comerços del municipi que facin una correcta 

recollida selectiva i paguin segons la generació.  

3. Concedir una etiqueta que distingeixi els comerços sostenibles. 

4. Indicar al preu dels productes el cost del reciclatge associat. 

5. Incloure a les etiquetes dels productes informació sobre el seu origen i destinació, i fer 

xerrades formatives sobre les ecoetiquetes. 

6. Realitzar sessions informatives a les escoles, i relacionar amb una visita a l’Ambiteca. 

 
ALTRES ACCIONS DESTACADES 

Altres aportacions que van fer les persones participants de cadascuna de les taules van ser: 

PRODUCTE DE PROXIMITAT / 

ECONOMIA CIRCULAR (Grup 1) 

• Prohibir les bosses de plàstic de 
manera total. 

 

ORDENANCES MUNICIPALS / 

LICITACIONS I PLECS ADMINISTRATIUS 

(Grup 2) 

• A les licitacions, prioritzar les 
empreses sostenibles. 

• Aplicar i utilitzar Big Data en la 
gestió dels residus. 

• Adherir-se a una xarxa de municipis 
que pressioni a les institucions superiors per 
a dur a terme els canvis legislatius necessaris. 

REUTILITZACIÓ - REPARACIÓ / 

MALBARATAMENT ALIMENTARI (Grup 3) 

• Organitzar el dia de les reparacions 

on els propis establiments facin tallers on 

mostrin com reparar els seus productes. 

• Promoure cursos i tallers de 

reparació i obsolescència programada tant 

per a la ciutadania en general com a les 

escoles. 
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RECOLLIDA SELECTIVA / AUTOCOMPOSTATGE (Grup 4) 

• Sensibilitzar sobre la importància de reduir els residus que es generen, ja que amb el reciclatge no 

és suficient. 

• Informar amb transparència dels indicadors de sostenibilitat de la ciutat als habitants, situació 
actual, objectius a assolir, etc. 

• Revisar si cal treure o posar contenidors d’algunes fraccions a algunes ubicacions concretes. 

• Recolzar des de l’Ajuntament els sistemes de retorn d’envasos; crear una taxa equitativa que 

reguli i bonifiqui els envasos retornables. 

• Comptar amb agents de la policia local de proximitat per tal de vetllar pel compliment de la 

normativa relacionada amb la gestió dels residus, desenvolupant un paper tant informatiu com 

sancionador. 

• Posar punts d’autocompostatge a les escoles, per aprofitar els excedents alimentaris; es podria 
fer un concurs entre els centres. 

CONSUM RESPONSABLE / ACTES CULTURALS I FESTES / ODS (Grup 5) 

• Crear una figura entre veïns/es (al bloc, carrer,...) d’educador/a-facilitador/a en temes de 
sostenibilitat i gestió de residus. 

• Organitzar una marxa infantil de recollida de residus.  

• Organitzar gimcana al carrer per donar visibilitat a la quantitat de residus que es generen, 

especialment els de plàstic. 

• Premiar a les persones que fan la compra amb la carmanyola per reduir el consum de plàstic. 

També es va destacar la importància de mantenir les Taules de participació ciutadana. 

 

COMENTARIS DESTACATS 

Durant la fase d’exposició i es va generar intencanvi de comentaris sobre algunes de les propostes, i es va 

constatar per part de l’Ajuntament que algunes de les linies d’actuació i projectes que ja estan en marxa 

busquen precissament aconseguir alguns dels objectius plantejats pels grups de treball: 

- L’Ambiteca ja disposa d’una App on es pot consultar els objectes i materials disponibles a 

l’equipament. 

- Està planificat organitzar un Banc d’intercanvi d’eines (i altres aparells) a l’Ambiteca. 

- Està en procés el desenvolupament d’un mapa interactiu on poder consultar tota la informació 

relacionada amb la recollida i gestió de residus a Sant Cugat. 

- Actualment existeix una prova pilot en curs per avaluar la conveniència d’instal·lar pantalles 

informatives als contenidors.  
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A1.2 Recull de propostes de la 2a sessió: TAULA transició agroalimEntària 

 

DATA: 29/04/2020 

SESSIÓ EN LÍNIA 

HORARI: de 17 a 18.30h 

INSCRITS: 46 externs i 16 interns 

 

PROPOSTES PRIORITÀRIES 

A continuació es recullen les accions proposades i prioritzades per les persones que van assistir a la sessió 

sobre Transició agroalimentària emmarcada dintre del Pla d’acció per la energia sostenible i el clima 

PAESC. 

Les temàtiques a debat es van agrupar en la app Padlet de la següent manera: 

- Grup 1: Dinamitzar la pagesia   

- Grup 2: Evitar el malbaratament 

- Grup 3: Potenciar consum de proximitat 

- Grup 4: Altres 

 

DINAMITZAR LA PAGESIA  

1. Recuperar conreus abandonats. 

2. Crear espai per tractar la fruita i verdura ecològica i fer convenis clientela municipal. 

3. Fomentar l'agrupació de masies, entitats i privats disposats a formar ramats centrats en els 

marges dels boscos de Collserola a Sant Cugat per a donar la volta als contractes de serveis de la 

proposta d’accions de l’actualització del PAESC de Sant Cugat. 

4. Potenciar la importància de la pagesia a l'escola. 

5. Un nou ofici. Es podria animar i promoure a fer de pagesa a les persones que es quedin a l'atur 

davant la crisi econòmica que ens ve a sobre. Més endavant de la sessió es comenta que es 

traslladarà aquesta proposta al Servei d’Ocupació Laboral. 

6. Tenir ramats de foc per a fer neteja entre la zona de camp i bosc. 

7. Fomentar la pagesia, ramaderia i elaborar la D.O Collserola en dos eixos: 

Privat: 

- Fomentar el desenvolupament natural i madur d'explotacions agràries, elaboradores i 

ramaderes. Buscant sempre la professionalització, formació i formar així projectes 

perdurables, escalables i arrelats sense necessitat dependre de les entitats públiques.  

 

Públic:  

- Facilitar concessions (consultoria, ajuda burocràtica) i converses amb privats per tal de tenir 

accés a terres, instal·lacions de transformació de productes.  

- Fomentar l'agrupació de productors per tal de tapar l’escassetat de Ha i producció. Ajudar 

mitjançant institucions a nivell comunicatiu per tal de fomentar-ne el consum. 
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EVITAR MALBARATAMENT 

1. Oferir Tap Water (Aigua de l'aixeta) a tots els restaurants com es fa a la majoria de països 

europeus. 

2. Fomentar l'entrada d'empreses que redueixen el malbaratament alimentari, com ara "too good 

to go" per tal de reduir a 0 el malbaratament alimentari a nivell municipal. 

3. Promoure accions i/o normatives per evitar que es llencin aliments als comerços, especialment 

als supermercats. 

4. Promoure comerços i locals que posin a disposició aliments en data de caducitat pròxima per a 

causa social o a preus molt assequibles. 

5. Crear compostadors per horts urbans i pagesos locals. Fer ús de la matèria orgànica residual per 

fer dipòsits de compostatge per després fer-los arribar a la pagesia local, que la podrà utilitzar en 

les seves terres o també en els horts urbans. 

 

POTENCIAR CONSUM DE PROXIMITAT 

1. Crear els premis locals Km0, en el marc d’algun tipus de festival/fira/cap de setmana temàtic, per 

a incentivar aquesta pràctica. Englobar tot tipus de comerços i entitats, independentment del 

tipus de producte. El jurat podria ser per votació popular, els participants haurien de presentar el 

seu negoci/entitat a través d'un vídeo. 

2. Fer campanyes educatives a escoles i ciutadania sobre la importància de l'alimentació sana, justa 

i sostenible 

3. Relocalitzar la producció mitjançant el golf de Sant Joan. Aprofitar els terrenys del golf de Sant 

Joan, ara en desús, per fer-hi horts amb l'objectiu de fer un primer pas per a la relocalització 

parcial de la producció alimentària. 

4. Introduir clàusules relacionades amb aliments de proximitat i ecològics a les licitacions dels 

menjadors escolars. 

5. Fer campanya institucional forta per promoure el consum de proximitat. També es proposa que 

aquesta campanya tingui missatges clars i específics sobre els valors dels productes locals, 

ecològics, frescos i mantenidors del paisatge propi i que es realitzi amb col·laboració amb 

associacions locals de comerciants. 

6. Tenir preus justos i convenis amb productors locals 

Proposta 1:  facilitar la venda al productor local creant convenis amb comerços i locals del 

municipi. Es dinamitzarà la pagesia si els pagesos tenen compres garantides. 

Proposta 2: garantir uns preus justos per la pagesia, és un producte que treballen tot l'any. 

7. Crear un segell de qualitat propi o desenvolupament del de Collserola. Suport als productes 

mitjançant la seva identificació clara en botigues de Sant Cugat, fires, comerços, etc. 

 

 

ALTRES EIXOS 

1. Promoure l’alimentació vegetal. Informar a la població sobre els beneficis nutricionals i de salut 

que aporta una dieta rica en vegetals i la contradicció del abús de la carn i alguns peixos. 

2. Crear una xarxa de compostatge a les diferents zones de la ciutat. On la ciutadania pugui 

participar en el compostatge dels residus orgànics que generen i que aquest compost, alhora, 

pugui ser distribuït als diferents horts urbans o als projectes d'agricultura de Collserola. 
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PROPOSTES AMB MENYS RECOLZAMENT 

DINAMITZAR LA PAGESIA  

- Fer tallers a la ciutadania per a cultivar horts, de forma ecològica, a casa seva, i facilitar-li alguns 

materials necessaris.  

- Fer tallers i formacions de comunicació i per fer webs atractives i dinàmiques per  projectes 

agrícoles actuals.  

- Donar suport especial a les pràctiques respectuoses amb l'entorn, afavorint de manera especial 

la que té un impacte favorable en la conservació de la biodiversitat. 

- Oferir una línia d'ajudes monetàries a la pagesia local (crèdits a interès 0 o molt baix, oferint una 

flexibilització del pagament), sobretot per fer front a la crisi econòmica, per així no perdre el teixit 

i enfortir-lo per a que pugui créixer.  

- Fer publicitat sobre totes les possibilitats d'adquirir productes de km0 als panells publicitaris de 

Sant Cugat. 

- Promocionar i recolzar el mercat de  pagès. Facilitar la venda i fer una bona remuneració dels 

productes de pagès.  

- Crear una associació de pagesos, recuperar patrimoni material i immaterial, afavorir els circuits 

curts de comercialització, una economia digna per les pageses, els serveis ecosistèmics aportats 

per la pagesia i afavorir la transició agroecològica.  

- Promocionar agricultura regenerativa: segurament la propera revolució en agricultura ecològica, 

fer formacions en aquests aspectes o donar ajudes als projectes que tirin endavant iniciatives com 

aquesta. 

 

EVITAR MALBARATAMENT 

- Educar per canviar les rutines de compra, promoure les compres diàries i amb llista, per evitar la 

compra compulsiva i l'acumulació... Conscienciar la ciutadania de la importància del menjar, 

ensenyant, per exemple, dades impactant sobre el malbaratament a Sant Cugat.  

- Realitzar campanya d'informació del que representa econòmicament per a les famílies el 

malbaratament d'aliments. 

- Instaurar a les escoles que l’alumnat es pugui posar al plat la quantitat que desitgin però que 

s’ho hagin d’acabar. 

- Fer cursos i tallers per a la ciutadania per gestionar una alimentació saludable al mateix temps 

que s'evita el malbaratament. També es proposa fer campanya en els següents aspectes: 

 

1-Informació de com aplicar processos de recepció de la matèria primera, com 

emmagatzemar-la de la forma correcta, entre altres processos que garanteixen allargar la 

vida del producte. 

2- Saber com es pot envasar o conservar de la millor forma possible. 

4- Tenir preparat un pla de re aprofitament com el famós pas endavant de la cuina en 

restauració. 

 

- Potenciar iniciatives com les neveres solidàries, però no només. Prohibir que es dificulti l'accés a 

aquest menjar i regularitzar el "reciclatge" de menjar. 
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- Cobrar 1 o 2€ extra si s'ha de llançar menjar. Cal garantir diverses mides de plats i garantir l'opció 

d'endur-se les sobres a casa per poder-ho implementar. 

- Donar formació  per reutilitzar objectes i compostar. Al marge de que aquests cursos que ja 

s'ofereixen, posar en pràctica a través de comunitats per garantir continuïtat i més participants. 

Incentivar la creació d'aquestes comunitats (en el marc d'unes jornades específiques per 

exemple).  

- Garantir preus reals i justos, per evitar la sobreproducció i les ofertes al consumidor. 

 

POTENCIAR CONSUM DE PROXIMITAT 

- Mercadet dels dijous. Incentivar a que hi hagi més paradetes al mercadet dels dijous de 

productes de km0 dels pagesos i pageses dels voltants oferint ajuda logística. 

- Incitar a la ciutadania a consumir productes de proximitat mitjançant pòsters o infografies 

explicant breument alguns dels avantatges que aporten. 

- Definir el terme “proximitat”. Hi ha qui proposa considerar "consum de proximitat" aquell que no 

ha de recórrer més de 200-300 km per arribar al punt de venda. 

- Generar xarxes intermunicipals i assumir que km 0 es el que sempre s'havia assumit com 

producte de temporada.  Fer xarxa amb la resta de municipis del Vallès per coordinar i fer més 

efectiva la producció local de productes. 

- Desenvolupar incentius, com la reducció d'impostos locals, sobre la base del volum de consum de 

productes de proximitat que realitzi una unitat familiar. 

- Oferir formació per potenciar consum de proximitat. Formació a escoles i a adults. Explicar 

avantatges: s'eviten incendis, es generen llocs de treball de proximitat, es salven vides i es 

dinamitza la economia local. 

- Incrementar el cultiu d'espècies aclimatades i reduir el consum d'aquelles foranes i/o exòtiques 

per a atenuar el transport d'aquestes. 

- Potenciar vincles entre els paradistes del mercat i els petits comerços d'alimentació de Sant Cugat 

i la pagesia de Collserola i la comarca. 

- Suport a la comercialització. Afavorir cadenes curtes (producció-consum), cooperatives de  

consum, incentius al comerç local. 

- Fomentar i potenciar projecte de supermercat cooperatiu. 

- Oferir una cistella amb productes km0 de la temporada amb enviament a domicili o que es 

puguin anar a buscar a un preu raonable. 

 

ALTRES EIXOS 

- Canviar radicalment el model de producció agroalimentària. 

- Crear entorns alimentaris sostenibles. Que a tots els barris es tingui accés a alimentació 

saludable i sostenible, especialment les zones on hi viu la població més vulnerable.  

- Estratègia de transició alimentaria. Connectar idees i iniciatives de Sant Cugat, buscar sinergies 

per tal d’incrementar la resiliència del sistema alimentari del municipi i respondre a l’emergència 

climàtica sense excloure-hi a ningú.   

- Promoure la diversitat de comerços davant de franquícies. 

- Tenir menys fills. 

- Treure els productes alimentaris de les dinàmiques de mercat. 
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- Realitzar accions pràctiques, per apropar a la majoria de la població la transició agroalimentària, 

ja sigui per raó de preu (formació de taller per veure que es pot menjar sostenible ajustant el 

preu) com per raó estètica (educació a les escoles amb els horts escolars). 

 

PROPOSTES QUE JA ESTAN EN MARXA 

- Programa d’horts urbans Cultiva’t. 

- Horts escolars. Més de 40 horts en 25 centres escolars. 

- Concessió de la gestió agropecuària de la finca pública de Can Monmany a la cooperativa La 

Ortiga. 

- Inventari de terres potencialment cultivables per incrementar la superfície cultivada del municipi 

facilitant l’accés de la pagesia local a l’ús agrari de la terra, el proveïment d’aliments de 

proximitat, la preservació del món rural, el manteniment del paisatge periurbà i la conservació de 

la biodiversitat i els valors ambientals. 

- Concessió anual de subvencions mediambientals. 

- Subministrament de verdura produïda per la pagesia local a menjadors escolars. 

- Creació d’un obrador escolar compartit, que pel matí actuï com a cuina escolar i per la tarda com 

a obrador per a la pagesia i per emprenedors locals. 

- Programa Recooperem, contra el malbaratament alimentari. 

- Dinamització de la Nevera Solidaria a través de l’Agència de Salut Pública. 

- Suport i promoció de la venda de productes a granel, de proximitat i ecològics. 

- Dinamització local agroecològica a Collserola. Amb el projecte Alimentem Collserola que té com a 

objectiu promoure sistemes alimentaris locals més justos i sostenibles en l’àmbit d’influència del 

Parc Natural de la Serra de Collserola. 

 

COMENTARIS DESTECATS 

- Respecte als ramats de foc, una persona comenta que abans netejava els marges amb 

desbrossadora per a que el sotabosc no s’encengués, quan ho van fer amb ramaderia els hi va 

funcionar molt bé i a més era més sostenible mediambientalment. Afegeix també que aquesta 

acció va donar feina a dues noies santcugatenques, tenint impacte positiu a nivell mediambiental i 

social. 

 

- Per altra banda, les propostes de promoció d’alimentació vegetal que s’han fet ho justifiquen per 

a reduir la petjada de CO2. Depenen del producte i no d’on prové, tot i que donen més 

preferència al producte de proximitat. Pensar en accions que tenen un efecte immediat i eficaç i 

creuen que l’alimentació és quelcom que es poden fer des d’avui. Parlen de unes propostes que 

han distribuït en 6 àmbits. I aquestes propostes poden fer sinergies amb altres propostes que té 

l’Ajuntament i que han sortit avui com el suport a la pagesia. 

 

- Respecte a la promoció de que els restaurants donin aigua de l’aixeta es comenta que des de 

l’Ajuntament ho estan treballant. I sobre la xarxa de compostatge, comenta que fa temps que a 

Sant Cugat hi ha dos barris on es fa  compostatge de comunitat, i que és un projecte que es vol 

estendre. 
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- També es fa esmena a un estudi sobre el consum que ens vindrà després del confinament i es 

ressalta que l’austeritat és un punt que s’ha destacat (no consumisme), així com el respecte al 

medi ambient destacant el reciclatge i el malbaratament d’aliments. 

 

- Respecte a les propostes en l’àmbit escolar, es comenta que el paper que juga l’alumne és més 

important que si els productes són ecològics o no, perquè no n’és conscient. Però un paper actiu 

de l’alumne en la transformació del sistema escolar s’aconsegueix tant des de l’escola com des de 

casa. També es comenta que el mercat no es gaire bo amb els productors però que hi ha maneres 

de comercialitzar alternatives com les cooperatives, i que caldrien estudiar-les (això inclou 

producció local  i consum). 

 

- En l’eix de potenciar el consum de proximitat i alhora la pagesia es proposa que hi hagi terres de 

cultiu per abastir d’aliments a la població local, fer una recuperació de les terres comunals per 

part dels veïns i veïnes o bé per contractació de pagesos per part dels grups de veïns i veïnes que 

serien els consumidors directes d’aquesta producció. 

 

- Respecte a la inquietud que ha sorgit al llarg del debat sobre com s’alimenten tants habitants, es 

comenta que cal un canvi de dieta, tenir més terres agrícoles, i tenir un canvi de model 

agroalimentari. A nivell català caldria aquest canvi agroalimentari local i evitar les exportacions 

així com eliminar producció agroindustrial, això es pot fer a través de la proposta agroecològica i 

afegeix un enllaç al xat: https://elcugatenc.cat/agroecologia-fer-front-lemergencia-climatica 
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A1.3 Recull de propostes de la 3a sessió: CANVI EN EL MODEL DE MOBILITAT 

DATA: 15/05/2020 

SESSIÓ EN LÍNIA 

HORARI: de 17 a 18.30h 

INSCRITS: 55 externs i  
21 interns 

 

 

 

 

Les temàtiques a debat es van agrupar en la app Padlet  de la següent manera: 

- Incorporar restricció en zones de baixes emissions. 

- Millorar l’accessibilitat de la bicicleta. 

- Millorar el servei de bus urbà. 

- Donar més espais al vianant. 

- Altres eixos 

 

 

PROPOSTES PRIORITÀRIES 

A continuació es recullen les accions proposades i prioritzades per les persones que van assistir a la sessió 
sobre canvi en el model de mobilitat emmarcada dintre del Pla d’acció per la transició cultural i ecològica. 

 

INCORPORAR RESTRICCIÓ EN ZONES DE BAIXES EMISSIONS 

1. Aprofitar l’oportunitat mediambiental generada per la COVID per a fer la ciutat més atractiva per les 

bicicletes i que s'apuntin els/les ciclistes que encara no fan servir la bici per desplaçar-se.  
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2. Pensar a llarg termini les restriccions sobre els vehicles amb el distintiu B. 

3. Assegurar la bona circulació de les bicicletes, autobusos i vianants abans de incorporar restriccions. 

4. Classificar els cotxes segons el quilometratge anual (comprovable a l’ITV), per tal de no penalitzar les 

persones amb menys recursos tot i que utilitzin més sovint el transport públic que el privat. 

5. Potenciar l’ús del vehicle elèctric en lloc del de combustió. 

 

MILLORA L’ACCESSIBILITAT DE LA BICICLETA   

 

1. Més aparcaments de bicicletes al centre, al centre comercial i facilitar carrils bici per arribar-hi. 

2. Fer un estudi de recorreguts amb bicicleta per Sant Cugat. Tal com estan els carrils, els usuaris es 

troben que de sobte no tenen continuïtat o tenen obstacles difícils de superar. Es proposa la construcció 

d’una xarxa ciclable segura que englobi tota la ciutat.  

3.Fer transitable per bicicletes, i similars, el túnel de servei dels túnels de Vallvidrera com a connexió  

directa entre Sant Cugat i Barcelona. 

4. Revertir la imatge negativa que es té relacionada amb la perillositat de la bicicleta. 

5. Crear "corredors " que serveixin per fer desplaçament de mig recorregut. La capil·laritat cap els barris 

es pot oferir limitant a 20 km/h en carrers compartits. 

6. Carrers amb preferència per les bicicletes, sense carrils específics puguin circular en totes dues 

direccions mentre que els cotxes només tinguin permesa una direcció. Agafar com exemple “Fietsstraat”, i 

implantar-ho en Sant Cugat on hi ha molts carrers d’una sola direcció. 

7. Millorar l’accés a Can Sant Joan. Arreglar els accessos sobre els ponts de l'AP-7 sinó el cotxe seguirà 

sent la única opció segura. 

8. Limitar la velocitat 30 Km/h a tota la ciutat. I al centre carrers pacificats de 20 Km/h amb prioritat per 

vianants i bicicletes. Es comenta que en els carrers 100% vianantitzats actuals és pràcticament impossible 

circular amb bicicleta. 

9. Desplegament general de Bicibox a tota la ciutat al llarg del 2020 com a única manera de poder deixar 

la bici de forma segura. S’afegeix un altre comentari que proposa instal·lar Biciboxs als aparcaments 

perifèrics (Park & Ride) per promoure una mena d'intermodalitat (ja que el transport públic acostuma a ser 

molt centralista). També aparcaments d’aquests tipus als CAPs, estació FGC, escoles, gimnasos, acadèmies 

i centres atractors de mobilitat. 

10. Comprar un lot de bicicletes per a ús compartit de tota la ciutadania, com fan en altres regions, amb 

la primera mitja hora gratuïta i després a X euros l'hora. Estil Bicing. També hi ha una altra proposta que 

sol·licita la implantació d’una xarxa de bicicletes elèctriques. 

11. Accessos amb bici segurs a les escoles. Cal fomentar la mobilitat sostenible entre els infants. 

12. Treure carrils als cotxes per destinar-los a les bicicletes, patinets,... 

13. Creació de carrils bici segregats en tots aquells vials que disposen d'aparcament per a vehicles 

motoritzats en bateria o semibateria. Comenten que l'espai hi és, i que s'ha de guanyar envers el modes de 

transport sostenible. I en carrers amb dos carrils de circulació es proposa fer el mateix. Afegeix que si amb 

cotxe costa arribar potser els hàbits dels ciutadans canvien. 
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14. Incentivar la missatgeria interna de paquets no voluminosos de la ciutat amb bicicleta. 

 

MILLORAR EL SERVEI DE BUS URBÀ  

1. Refer la xarxa per a tenir busos més freqüents, directes, i amb possibilitat de transbordar sense esperes.  

També es proposa que en alguns casos fer línies tipus llançadora amb les estacions de FGC. 

2. Renovar la flota. Fer busos més petits, per exemple en hores vall, i menys sorollosos. Proposen tenir una 

flota menys contaminant per exemple amb busos elèctrics, així com que el autobusos tinguin prioritat en 

hores puntes, per exemple amb carril bus. 

3.  Implementar recorreguts més curts i amb bescanviadors coordinats. Així com prioritats semafòriques i 

condicionar el bus a poder dur més bicicletes i patinets. 

 

DONAR MÉS ESPAIS AL VIANANT 

1. Ampliació de voreres. Es proposa pensar l'espai dels carrers per a tots els col·lectius, especialment els 

més vulnerables: voreres amples pels vianants i PMR, carrils bici. I en últim lloc, el cotxe. En aquest sentit 

trobem una altra proposta que també  parla de millorar l’accessibilitat pensant en les persones amb 

mobilitat reduïda; encaminadors per a persones cegues, espai a les voreres, ubicació adequada de les 

terrasses, instal·lació d'aparcaments PMR, etc.. 

2.  Dissenyar una ciutat inclusiva. Planificar la ciutat en base a necessitats ciutadanes dels col·lectius que 

menys utilitzen el transport privat. Es proposa que els nens puguin anar caminant o en bicicleta a l'escola, 

que les persones grans puguin passejar o que les persones amb diversitat funcional puguin ser autònomes. 

A aquesta proposta s’hi afegeix un comentari que  menciona que caldria segregar l'espai per a vianants i 

per a bicicletes i similars, sempre que sigui factible. I allà on no sigui possible, proposa fer una ordenança 

que posi límits al mal ús d'aquests mitjans. 

3.  Canviar el planejament urbanístic dels espais que queden per edificar, es comenta que estan 

projectats sota els criteris urbanístics insostenibles encara vigents dels anys 80, a on l'escenari 

predominant és l'ordenació de l'habitatge unifamiliar aïllat. També opina que la ciutat que tenim 

actualment és dispersa, insostenible i depredadora de recursos (d'energia, consum d'aigua, necessitat de 

mobilitat) i la devem a aquesta normativa urbanística pensada per a l'ús privat del cotxe. Apunta que 

resten uns 300 solars (parcel·les per construir en l'entramat urbà) amb una superfície superior als 800 m2, 

afectades per una interpretació de la ciutat obsoleta, anacrònica, insostenible i excloent. 

4.  Ampliar l'espai de vianants tancant al transit privat, i obert al bus , serveis i veïns. 

5. Superilles als barris perifèrics, agafar com exemple Barcelona, allà on el predomini l’ús del cotxe i els 

espais verds i/o peatonals són escassos. 

6. Optar pel paradigma de "la ciutat a 15 minuts". Proposa que els ciutadans tinguin tot el que necessitem 

a menys de 15 minuts caminant des de casa. En aquest sentit s’hi suma una altra proposta que  diu 

d’apostar per una ciutat policèntrica enlloc d'una ciutat monocèntrica. Una ciutat monocèntrica obliga als 

seus habitants a desplaçar-se sovint a grans distàncies, davant la més mínima necessitat (per accedir a 

qualsevol servei, comerç, feina,..). Una ciutat policèntrica i sostenible potencia els actius territorials dels 

districtes perifèrics implantant noves centralitats, desconcentrant activitats, augmentant la densitat de 

població dels barris dispersos. En aquest sentit una altra persona afegeix  que cal més centres, i argumenta 

que els barris perifèrics de Sant Cugat són característics d'una ciutat difusa, a on per accedir als serveis 

bàsics cal agafar el cotxe. Proposa que cal anar més enllà: potenciar altres centres = policentres. Es recorda 
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no perdre de vista que ha de ser una ciutat inclusiva, i que cal pensar en el ciutadans que no poden 

caminar 15 minuts, sense arribar a tenir cap minusvalia. 

 

ALTRES EIXOS 

-  Incentivar el comerç local sense que això impliqui fer més aparcaments per a cotxes. Es proposa 

facilitar l'accés amb bicicletes incentivant-ho, com per exemple posant més aparcaments de bicicletes. A 

més incentivar la bicicleta de càrrega per a poder portar la compra, i paquets (nens/es). En aquesta 

proposta s’hi afegeix un comentari que està d’acord amb incentivar la bicicleta de carrega però creu que 

també cal fomentar que les botigues puguin portar la compra a casa. Fer un repartiment de les comandes i 

premiar a les botigues que ho facin. Perquè hi haurà gent que agafi la bicicleta de carrega, però si han de 

carregar el que comprin prioritzaran el cotxe si no és que fomentem que sigui fàcil que t'ho portin a casa. 

-  Pacificar la carretera de l'Arrabassada. Es comenta que travessa un Parc Natural i té nombroses 

restriccions de trànsit, velocitat i soroll que no es compleixen. Caldria senyalitzar, controlar (multar, si cal) i 

situar elements dissuasius (separadors, bams...) per convertir-la en una via adequada al territori i als 

diferents usuaris. 

-  Desincentivar l’ús de SUVs (de l’anglès Sport Utility Vehicle, vehicle utilitari esportiu). Comenten que els 

SUVs consumeixen per mitjà un 25% més de gasolina que els cotxes regulars, i ocupen bastant més espai. 

No obstant això, comenten que la seva venda s'ha augmentat de manera significativa en els últims anys en 

tota Europa, i segurament no hi ha molts municipis amb punts SUVs/habitant com Sant Cugat. Proposa que 

cal fer l'ús d'aquests “tancs urbans” el més incòmode possible, com per exemple que sigui limitat i/o més 

car el pàrquing per a aquest tipus de vehicles. 

- Potenciar el programa de compartició de cotxe elèctric. S’afegeix que un cotxe compartit treu del trànsit 

una mitjana de 15 cotxes privats. A favor d’aquesta proposta s’hi afegeix un comentari que es  mostra 

d’acord i proposa que l'Ajuntament aposti per projectes com SOM MOBILITAT i ressalta que molts altres 

ajuntaments ja ho han impulsat (Rubí, Mataró, Barcelona,..) 

- Reduir al màxim el trànsit de pas de vehicles a motor. Es proposa que el trànsit de pas hauria de circular 

només per les vies adequades a tal efecte (rondes, avingudes...) amb les especificacions que calguin. A la 

resta, el trànsit hauria ser principalment de proximitat (veïns). Caldria classificar les vies i establir els 

elements (velocitat, espai per a vianants...) en funció de cada tipus. 

- Implantar un sistema de recompensa per a qui fa servir sistemes menys contaminants. 

- Comunicar que estem en estat d'emergència. Segons les últimes dades de l'observatori sociològic de 

Sant Cugat, més del 80% de la ciutadania no coneix la declaració d'emergència climàtica de la seva ciutat. 

Es posa com a exemple l’actual crisi arran del Coronavirus on ningú s'ha queixat gaire amb les vulneracions 

dels drets perquè la gent estava preocupada i alarmada. Proposa que es tracti la crisi climàtica amb la 

importància que té. 

- El caps de setmana tallar carrers al trànsit, potser durant el matí per a que es pugui anar a passejar en 

bici pel municipi amb tranquil·litat. Aquesta acció de retruc animaria a la gent a tenir bici i utilitzar-la. 

- Obrir la flota de cotxes de l'ajuntament a partir de les 15h i caps de setmana a la ciutadania amb format 

tipus compartiment de cotxe (carsharing). 
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A1.4 Recull de propostes de la 4a sessió: TRANSICIÓ ENERGÈ 

DATA: 27/05/2020 

SESSIÓ EN LÍNIA 

HORARI: de 17 a 18.30h 

INSCRITS: 45 externs i  
21 interns 

 

 

 

 

 

Les temàtiques a debat es van 
agrupar en la app Padlet de la 
següent manera: 

- Adaptació als 

impactes del canvi climàtic. 

- Reducció 

d’emissions de CO2. 

- Accés a l’energia 

sostenible i segura. 

- Estalvi d’aigua. 

- Altres eixos 
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PROPOSTES PRIORITÀRIES 

A continuació es recullen les accions proposades i prioritzades per les persones que van assistir a la sessió 

sobre la transició energètica emmarcada dintre del Pla d’acció per la transició cultural i ecològica. 

 

ADAPTACIÓ ALS IMPACTES DEL CANVI CLIMÀTIC 

1. Tenir en compte espècies autòctones i de clima mediterrani amb poc consum d'aigua en el disseny 

de parc i jardins públics. Es proposa acompanyar-ho amb campanyes per fomentar aquests jardins en 

l'àmbit privat. 

2. Transformar espais verds i parcs urbans cap a comunitats més naturals, amb menys necessitat 

d'aigua i gestió. 

3. Recuperar espais per a ús agrícola. 

4. Rehabilitar els habitatges atenent als escenaris d'augment de temperatura derivats del canvi 

climàtic.  Planificar rehabilitacions que no es centrin només en reduir la demanda de calefacció, sinó 

que tinguin en compte que la refrigeració serà també un factor clau del consum energètic domèstic. 

5. Plantar espècies arbòries que requereixin poca aigua i facin prou ombra per a poder suportar 

futures temprades de molta calor, cada cop més elevada. 

6. Crear més ombres verdes, per exemple als parcs, als carrers o als patis de les escoles. Un comentari 

afegeix la proposta de  instal·lar pèrgoles fotovoltaiques. 

7. Recuperar aqüífers. Apostar d'una forma decidida per recuperar aqüífers del territori de Sant Cugat, 

recuperar i acondicionar embassaments, fer una captació eficient de l'aigua de pluja, arreglar talussos 

de rieres, etc... S’afegeix el comentari de  crear SUDs en els espais públics per ajudar a infiltrar l'aigua 

al subsol. En aquesta línia hi ha una altra proposta que parla de fomentar les pavimentacions 

permeables. 

8. Promocionar l'hort per l'autoconsum a les escoles i a les comunitats de veïns i veïnes. Fer una aposta 

contundent per promoure i potenciar una cultura d'autoabastiment alimentari als espais a on sigui 

possible realitzar-ho (per exemple escoles i comunitats de veïns). Per començar a tenir els 

coneixements, per promocionar la cultura d'autoconsum i  crear un contingent social capaç de produir 

els seus propis aliments. 

 

REDUCCIÓ D’EMISSIONS DE CO2 

1.  Delimitar carrils bici per connectar barris i llocs interès (pavelló, piscines, escoles cinema, teatre, 

centre cívics, administració, FGC, parades d’autobús...etc.). També es proposa que aquesta connexió es 

dugi a terme amb els polígons d’activitat econòmica. 

2.  Racionalitzar i millorar xarxa de bus, substituir busos grans de gasoil per petits i elèctrics en més 

quantitat. 

3.  Descarbonització del sector residencial. Impulsar des de l'Ajuntament la rehabilitació del parc 

residencial amb dos objectius: Reduir el consum (augmentar l'eficiència) i augmentar la producció 

d'energia renovable a través de comunitats energètiques. Promoure la creació de Passaports dels edificis 

per planificar a llarg termini les operacions de rehabilitació. 

4.  Potenciar l’ús del transport públic o la bicicleta enlloc del cotxe. 
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5.  Construcció d’edificis passius. Obtenció d’ajudes i bonificacions per la construcció d’edificis passius. Un 

comentari afegeix que els ajuts s'han de limitar a les etapes inicials dels projectes fins que generen ja una 

industria que sigui viable i sostenible, ja que d’altra manera creen dependència. 

6.  Consolidar el teletreball. Incentivar a les empreses a que consolidin el teletreball amb bonificacions 

fiscals. Aquesta mesura redueix més les emissions de CO2 que l'ús del transport públic o les flotes de 

vehicles elèctrics. 

7.  Eliminar les estufes de gas propà a les terrasses dels carrers. Pel seu gran impacte ambiental, les 

estufes de gas propà a les terrasses del carrer, que s'ha popularitzat arran de la llei del tabac, proposen 

que caldria prohibir-les. També es proposa retirar les lones protectores que conserven l'energia dels 

calefactors, per la qual cosa les seves taules exteriors, úniques aptes per als fumadors, quedaran sense 

protecció del fred i la pluja. Afegeix que les estufes de gas són un malbaratament energètic molt gran, ja 

que quatre bombones de butà funcionant vuit hores a el dia produeixen tantes emissions com les d'un 

cotxe que recorri 350 quilòmetres, i proposa substituir-ho per abrics o mantes. 

8. Fomentar l'eficiència energètica a les llars. Crear ajudes i bonificacions per a la rehabilitació energètica i 

coneixements per tal d’aplicar mesures d'estalvi a les llars. 

9.  Fomentar de contractació d'energia verda com per exemple amb Cooperatives com Som Energia. 

 

ACCÉS A L’ENERGIA SOSTENIBLE I SEGURA 

1.  Condicionar en les bases de licitació  de la comercialitzadora que proveeix electricitat municipal, que 

el seu model de negoci tingui un origen 100% renovable, és a dir que no vengui energia no renovable. Per a 

poder complir amb les bases d'un concurs, hi ha empreses que certifiquen que l'energia que venen a 

l'entitat que ho reclama és renovable amb uns certificats verds que compren i garanteixen que 

exclusivament l'energia té aquest origen, però això no implica que el seu model de negoci no s'abasteixi 

també d'unes fons d'energia no renovable (nuclear, tèrmica,..). Exemples d'empreses que tenen un model 

de negoci 100% renovable: Hola luz, Som energia,.. (més empreses consultant la Comissió Nacional dels 

mercats i la competència  https://gdo.cnmc.es/)  

2.  Crear una empresa pública estratègica per oferir assessorament en eficiència energètica i ús 

d'energies renovables a tots els actors i sectors del municipi. Exemple increïblement proper i referent 

d'èxit: Rubí Brilla. Es tracta d'un dels projectes estratègics impulsat des de l'Ajuntament de Rubí. L'objectiu 

del projecte és que la ciutat esdevingui un referent nacional i internacional en l'eficiència energètica i l'ús 

d'energies renovables en entorns industrials, comercials,  domèstics, i municipal com a factor de millora de 

la competitivitat i millora ambiental del territori. Aquest objectiu neix de la voluntat de l'Ajuntament de 

Rubí de fer extensius a tots els sectors els objectius de reducció d'emissions adquirits amb el compromís 

del Pacte d'Alcaldes. 

3.  Promoure habitatge energèticament sostenible i edificis a on es puguin promocionar els consums 

col·lectivitzats. Potenciar, promoure i recolzar especialment els habitatges energèticament sostenibles, els 

edificis que redueixin la seva petjada ecològica, a on la comunitat de veïns s'organitzi compartint despeses 

energètiques, a on sigui possible els consums col·lectivitzats (rentadores comunes, cooperativa de consum, 

reaprofitament d'aigua, hort d'autoaprofitament comunal,...) 

4.  Ordenança de plaques solars fotovoltàiques. A través d'una ordenança es va regular l'obligació 

d'instal·lar plaques solars tèrmiques, també es va implementar el requeriment de la instal·lació del sistema 

d’aigües grises. Fer obligatòria la instal·lació de plaques solars fotovoltaiques als edificis de nova 
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construcció o que es reformin. Aquest requeriment pot ser per cobrir total o parcialment les necessitats de 

l'edifici. 

5.  Llançar campanyes per a fer pre-diagnosi energètiques per part de l'ajuntament, dirigides a empreses 

ubicades al municipi. Diagnosis preliminar d'eficiència energètica, a les que es puguin subscriure empreses 

del municipi, i a partir de les que, en el cas de que s'identifiquin potencialitats d'estalvi, les empreses 

s'animin a realitzar les auditories energètiques. Les campanyes de pre-diagnosis iniciades per l'Ajuntament 

(hi han inclús acords amb la diputació per subvencionar estudis d'eficiència) servirien perquè les empreses 

s'animessin a fer les auditories energètiques, ja que obtindrien: un diagnòstic preliminar dels estalvis 

energètics i econòmics, així com la valoració de la inversió i l'amortització que suposaria aplicar mesures 

específiques que reduirien el consum energètic. 

6.  Fomentar per part de l'Ajuntament de les comunitats energètiques en bloc de pisos i comunitats de 

veïns. Donar informació i suport a les comunitats de veïns sobre els avantatges i l'estalvi d'establir una 

comunitat de producció i consum d'energia. Línies tècniques i econòmiques d'ajut a la posada en marxa. 

7.  Aplicar beneficis fiscals per l'autoconsum en empreses. Millora en la bonificació actual de l'IAE per a 

instal·lacions d'autoconsum fins arribar al 50% de bonificació durant 5 anys (exemple d'aplicació i proposta 

viable: pàgina 6 ordenança fiscal sobre IAE de Rubí https://seu.rubi.cat/documentPublic/download/2157) 

 

6. Promoció de les comunitats energètiques a escala de veïnat. Com fan en diversos països europeus 

(Alemanya, Holanda, Dinamarca...) fomentar que els veïns produeixin la seva pròpia energia i s'agrupin 

en comunitats de producció i consum d'energia a escala de veïnat o petit barri. S'optimitzen els 

beneficis (públics i privats) i es redueixen costos. I menors emissions, és clar. 

 

7. Cessió d’energia contra la pobresa energètica. Que les instal·lacions municipals mitjançat 

l’autoconsum compartit puguin cedir l’energia a aquells veïns amb situació de pobresa energètica. 

 

ESTALVI D’AIGUA 

1.  Planificació i desenvolupament d'un sistema de dipòsits d'acumulació de pluvials. Múltiples beneficis: 

reducció de les inundacions a la ciutat en cas de pluges fortes (un problema actualment en diverses zones); 

separació de les xarxes de pluvials i clavegueram (amb els problemes que comporta el fet de tractar-les 

conjuntament); reutilització de l'aigua per a reg municipal. 

2.   Dipòsits de captació. Promoure la construcció de dipòsits de captació d'avingudes d'aigua de pluvials 

per recollir, tractar i reutilitzar l'aigua de pluja. 

3.  Plantar espècies als parcs que no requereixin d'un excés de reg i siguin de clima Mediterrani. 

4.   Revisió de canonades i instal·lacions de reg defectuoses que causen malbaratament de l'aigua en 

espais públics.  Especialment de les que aboquen les aigües residuals a les rieres i torrents del municipi. 

5.  Municipalització de la gestió de l'aigua. En aquesta proposta es crea debat, s’hi afegeix un comentari 

que diu que si es concessiona com ha fet Barcelona, que sigui amb Som Energia o similar....no amb 

empreses de l'IBEX, i una altra persona comenta  que una empresa busca un benefici econòmic del servei. 

Comenten que la municipalització implica garantir la qualitat del servei i en la majoria dels casos un estalvi. 

6.  No projectar piscines. En els projectes de PROMUSA no projectar piscines comunitàries. Un altre 

comentari afegeix que caldria  no aprovar llicències per piscines privades en general. 
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7.  Xarxes d'abastament separatives. Als projectes de PROMUSA dissenyar xarxes separatives d'aigua, una 

per boca i un altre (menys depurada) per sanejament i reg. 

 

ALTRES EIXOS 

-   Bonificacions fiscals IAE. Ampliar les bonificacions fiscals de l'IAE per a les instal·lacions d'autoconsum, 

fins al 50% durant 5 anys, i separar-ho de les empreses que utilitzen energia 100% renovable, que també 

seria bo bonificar-ho, per tal d'impulsar-ho, però en menor grau. 

-  Fomentar l'augment de la "cultura energètica". Actuar tenint en compte que només atacant els 

aspectes materials (els edificis, les instal·lacions, les infraestructures) no és possible reduir el consum sinó 

que cal considerar a l'hora les creences i les pràctiques de les persones usuàries. 
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PROPOSTES AMB MENYS RECOLZAMENT 

 

ADAPTACIÓ ALS IMPACTES DEL CANVI CLIMÀTIC 

-  Creació de refugis climàtics en espais municipals pels col·lectius vulnerables com biblioteques, la Casa 

de Cultura, etc... 

- Preveure episodis de sequera, i al contrari, de pluges intenses, i adaptar la planificació urbanística i el 

disseny de carrers, clavegueram, etc... 

-  Reduir l'efecte d'illa de calor mitjançant paviment de colors clars. Es proposa utilitzar paviments de 

colors clars, fins i tot pintant els existents, per reduir l'impacte del sòl i poder reduir l'efecte d'illa de calor 

de la ciutat. 

- Revertir l'origen del canvi climàtic enlloc de mirar d’adaptar-nos. S’hi afegeix un comentari on és 

ressalta la urgència d’aquesta acció, i que l’adaptació la contempla més a mig/llarg termini.  

 

REDUCCIÓ D’EMISSIONS DE CO2 

-  Protegir i impedir tala arbres als límits del municipi, especialment trams que limiten amb AP7, 

plantejar-se plantament arbrat tot al llarg d'aquests trams. 

-  Crear una comunitat energètica a Sant Cugat, que produeixi energia. 

-  Fomentar l'ús de cobertes verdes. 

- Bonificar fiscalment les empreses que incorporin sistemes de depuració o no contaminació en els seus 

processos. I alhora, multar severament les que contaminin, especialment les que ho fan  

indiscriminadament i abusivament, perjudicant fortament el medi ambient i la salut. 

- Promoure compra  d'energia verda a nivell de la ciutadania. 

-  Fer un pla progressiu de desocupar el centre de la ciutat del cotxe privat. 

-  Compostatge casolà. Es comenta que en una ciutat com Sant Cugat on hi ha molts espais lliures privats i 

públics caldria fomentar el reciclatge de la matèria orgànica en origen mitjançant compostadores tant 

individuals com col·lectives dins dels espais privats, així com compostadors públics en alguns indrets de 

parca públics. Amb aquesta mesura es reduirien molt les emissions de CO2 i es podria re-utilitzar el 

compost general per la matèria orgànica dels residus de rebuig familiar. 

-  Vehicles elèctrics o amb gas natural pels diferents serveis. 

-  Vincular la reducció de CO2 amb la mobilitat i totes les emissions. 

- Descarbonitzar, en forma radical, acudir a altres formes d'obtenció de l'energia amb recursos nets i 

renovables. El canvi del model energètic es prioritari, urgent i possible. 

- Promoure compra agregada plaques fotovoltaiques. 

- Fer un control i seguiment de les emissions que és fan des de les indústries. Donar solucions, facilitar la 

instal·lació de depuradores i canvis en els models de producció agressius amb el medi ambient.  

-  Eliminar el model "americà" de cases amb jardí. Es comenta que a nivell de recursos públics, el model 

d'urbanització "americà" (de cases unifamiliars, amb jardí i piscina) és molt malbaratador de recursos 

públics, degut a la dispersió en l'espai, i en un recurs molt valuós que és el sòl. Proposa que la ciutat 
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compacta és molt més sostenible donat que en poc espai es dona servei a molta més gent, s'utilitza menys 

sòl, i no cal el cotxe per a tot (comprar, metge, etc.). 

- Millora passiva d’edificis existents. Des de l'administració ajudar a que l'edificació existent privada 

millori la seva eficiència energètica. 

-  Central de biomassa contamina. La crema de biomassa produeix gasos d'efecte hivernacle com el CO2, a 

banda d'altres contaminants nocius per la salut. Es considera una font d'energia renovable amb l'excusa 

d'un balanç nul d'emissions, les emissions que es generen per les que ha absorbit la vegetació cremada, 

però en un cicle del carboni molt llarg (molt de temps, durant el qual contamina), i comenten que no es 

tracta d'un recurs renovable. Proposa no implementar una central de generació d'energia amb biomassa al 

municipi. A aquesta proposta hi ha un comentari que senyala que la biomassa és renovable si es fa una 

bona gestió dels boscos. És circular i ajuda al manteniment dels boscos. 

-  Muntatge instal·lacions solars portàtils. Per poder utilitzar-les en els esdeveniments públics. 

-  Cessions de cobertes municipals per instal·lar fotovoltaiques per usuaris que no tenen sostre 

disponible. Tot i que una altra persona comenta que no s'han de cedir s'han d'utilitzar per a les pròpies 

instal·lacions. 

 

ACCÉS A L’ENERGIA SOSTENIBLE I SEGURA 

-  Motivar al sector industrial, al comerç i serveis i al sector habitatge, com a sectors que provocaran 

percentatges importants en el canvi de model energètic. 

-  Renovar l’ordenança solar. Per tal de adaptar-la a la normativa actual i afrontar els nous reptes en temes 

d’autoconsum. 

- Integració d'energies renovables en edificis i equipaments municipals. Autoconsum d'energia 

fotovoltaica en edificis i equipaments públics a on encara no s'ha fet i a on hi hagi possibilitat d'instal·lar-

ho:. Es comenta que només s'identifica una escola pública, Pins del Vallès (de 12 que n'hi han) a on s'hagi 

instla·lat, Escoles Bressol (Cavall Fort, La Mimosa, Tricicle, Valldoreix), Instituts (Angeleta Ferrer, Arnau 

Cadell, Joaquima Pla i Farreras, Leonardo da Vinci, Institut FP Sant Cugat), Parking Park and Ride, Pavelló 

Municipal Rambla del Celler (ampliació), Pavelló Municipal Valldoreix, Pavelló Municipal La Floresta, ZEM 

La Guinardera, Espai Pere Grau, Teatre-Auditori. S’afegeix el comentari que cal aprofitar el repartiment 

dinàmic que s'aprovarà en breu per poder-la "cedir" als habitatges propers, per exemple, durant l'estiu. 

-  Creació de comunitats energètiques en beneficis de les llars amb situació de pobresa energètica. 

-  Reduir la dependència energètica de les llars. Desvincular el nivell d'habitabilitat dels nostres habitatges 

dels canvis en el mercat de l'energia, a través de reduir el nostre consum energètic i generar i compartir de 

forma distribuïda energia renovable. 

-  Aplicar el projecte 50/50 a les escoles, per fomentar l'eficiència energètica, sempre coneixent les dades 

monitoritzades, i amb la implicació de tota la comunitat educativa. 

-  Monitoritzar tots els consums energètics per tal de poder actuar i proposar millores d'eficiència 

energètica. 

 

- Creació d’una horta solar comunitària, per que el veïnat que no pot realitzar una instal·lació en el seu 

habitatge ho puguin realitzar de forma compartida amb d’altres veïns i veïnes. 
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- Exigir plaques solars en la llicència per la construcció de noves promocions a Sant Cugat. 

 

- Ajuts per instal·lar plaques solars tant en edificis de propietat horitzontal com unifamiliars. 

 

- Fomentar el coneixement per part de tota la població de la factura elèctrica. Per exemple: Què és cada 

concepte? Què és el mercat regulat i el lliure? Com puc mirar si tinc la potència optimitzada? 

 

- APP Autoconsum compartit. Crear una plataforma web o app, que connecti als veïns que vulguin 

realitzar instal·lacions solar d’autoconsum en la modalitat de autoconsum. 

 

- Contractar amb empreses de economia social. Contractar la llum a Som energia dels edificis municipals e 

instal·lacions, per lots. 

 

- Involucrar el teixit industrial en la transició energètica i els grans consumidors energètics, i lligar gestió 

forestal a Collserola amb consum de biomassa a la ciutat. 

 

- Fomentar que tots els edificis dels polígons d'activitat econòmica emplenin els sostres de plaques 

fotovoltaiques. 

 

- Crear una empresa municipal  generadora d'energia renovable i comercialitzadora. Es proposa la 

creació d'una empresa municipal  generadora d'energia renovable i comercialitzadora que sigui la que sigui 

propietària de la xarxa de distribució municipal i que fomenti les instal·lacions de generació d'energia 

renovable participada amb inversors locals familiars, individual i col·lectiu. 

 

- Suprimir les llicències a la construcció de piscines privades. Comenten que les piscines són una expressió 

evident del malbaratament d'aigua. 

 

- No fer més contracte públic sense fer comptar en les bases i en la puntuació el nivell de des 

carbonització de l'empresa que subministra el servei, l'origen de la seva energia , la seva empremta, el 

sesti dels seus residus, etc... 

 

- Horts solars fotovoltaics. Instal·lar en terrenys municipals horts solar fotovoltaics i crear empresa publica 

de generació de fotovoltaica. Aquesta proposta genera dos comentaris, un que ressalta que cal tenir 

compte on s'ubiquen aquests horts ja que suggereixen que hi ha massa espais agraris de gran valor 

productiu que s'han perdut per l'ús de producció d'energia solar (o eòlica). S'han de prioritzar els espais 

degradats per ubicar aquestes estructures. L’altre comentari senyala que les plantes fotovoltaiques s'han 

de posar a les cobertes dels edificis... 
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- Apostar per Barcelona Energia. Apostar per una empresa pública metropolitana. 

 

- Apostar pel consum d'energia verda de KM0. 

 

- Crear de grans dipòsits d'aigua d'acumulació d'energia tèrmica per reduir la despesa en calefacció a les 

llars. Creació de grans dipòsits d'aigua soterrats en parcs o espais lliures  d'acumulació d'energia tèrmica 

sobrant a l'estiu per reduir la despesa en calefacció a les llars a l'hivern. 

 

- Que l'ajuntament es faci soci de l'associació europea Energy cities. https://energy-cities.eu/ 

 

- Bonificar/subvencionar sistemes de recollida de pluvials amb dipòsit a cases unifamiliars per després 

regar jardí. 

 

ESTALVI D’AIGUA 

-   Engegar el projecte d'aprofitament de les aigües regenerades de la depuradora de Sabadell per a 

contenir el consum d'aigua per a usos no-de-boca dels grans consumidors. Un d'ells el rec de parcs. 

-  Abandonar la gespa en noves plantacions a favor d'herba de prat. 

-  Potenciar recollida de pluvials de teulades de cases pel reg del jardí de la pròpia casa. Implicaria una 

forta reducció de l'ús d'aigua de xarxa pública pel reg d'horts i jardins. 

-  Fes polítiques progressives amb la taxa de l'aigua. Fixar el cost de l'aigua en funció del consum 

penalitzant fortament els trams de més consum. 

-  Afavorir la salinització de l'aigua de les piscines utilitzar l'aigua diversos anys. 

 

PROPOSTES QUE JA ESTAN EN MARXA 

- Pla d’Acció d’Energia Sostenible i Clima (PAESC). Amb 47 accions en diferents àrees d’intervenció local. 

- Consum d’energia en els diferents sectors: Transport, secor domèstic i terciaris (oficines i comerços). 

- Gestió energètica en edificis municipals.  

- Gestió energètica enllumenat públic. 

- Autoconsum. Segon municipi amb més instal·lacions d’autoconsum. 

- Ordenances locals i mesures de promoció. 

- Comunitat energètica. 

- Assessorament energètic. 

- Evolució a la baixa del consum domèstic de l’aigua potable. 
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- Gestió de l’aigua del municipi. Pla de gestió sostenible de l’aigua i Pla d’emergència en situacions de 

sequera (PEM). 

- Col·laboració supramunicipal. 

- Participació en projectes Europeus. 

 

COMENTARIS DESTACATS 

Hi ha espècies més o menys tolerants a la calor i la sequera. El que cal és introduir com abans millor les 

més tolerants, amb marge per aguantar uns quants anys d'escalfament, perquè a més ajudaran a capturar 

carboni. Centrar-nos en la mitigació però sense oblidar l'adaptació.  

-  Contractar amb una empresa que 100% sigui renovable en la seva comercialització, no contractar 

empreses que només certifica que el que et ven és renovable.  Hem de mirar el model de negoci, que 

sempre sigui 100% renovable. 

-  Una comunitat de consum "natural " son els polígons industrials. 

-  Començar a pensar en un altre model de col·lectivització de consum. 

-  Aposta decidida per les cooperatives en cessió d'ús. 

-  Un district heating a nivell local. 

 

- Posar milers de generadors d'energia renovable., amb una gran inversió pública i privada... 
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A1.5 Recull de propostes de la 5a sessió: INFRASTRUCTURES VERDES I BIODIVERSITAT 

DATA: 11/06/2020 

SESSIÓ EN LÍNIA 

HORARI: de 17 a 18.30h 

INSCRITS: 44externs  

 

 

 

 

 

 

Les temàtiques a debat es 
van agrupar en la app 
Padlet de la següent 
manera: 

- Arbrat als espais 

urbans. 

- Protecció i millora 

de la fauna. 

- Espai periurbà. 

- Accions en espai 

urbà. 

- Altres eixos. 
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PROPOSTES PRIORITÀRIES 

A continuació es recullen les accions proposades i prioritzades per les persones que van assistir a la sessió 

sobre les infraestructures verdes i la biodiversitat emmarcada dintre del Pla d’acció per la transició cultural 

i ecològica.  

 

ARBRAT ALS ESPAIS URBANS 

1. Buscar maneres de que l'aigua de la pluja dreni cap al subsol i no vagi cap a la depuradora. És 

comenta que és un benefici per a la vegetació del lloc ja que augmenta la reserva d'aigua i també 

ajuda a combatre els efectes de les pluges torrencials. Cal treballar les estratègies per aconseguir-ho. 

S’afegeix el comentari de crear petites depuradores "naturals" podrien tornar aigua a les lleres de les 

rieres, per exemple de piscines, clubs, etc... 

2. Duplicar el plantat d'arbrat a 1.500 arbres anuals. Comenten que en els tres anys s'han plantat 2.970 

arbres, i es valora com a positiva l’acció, afegeix que per a evitar completament l'illa de calor caldria 

aconseguir veritables boscos urbans. Un comentari afegeix que es podrien plantar boscos comestibles. 

3. Plantació d'arbrat als parcs sense seguir línies rectes. Com si d'un bosc es tractés. 

4. Protecció del sòl per preservar el seu segellament.  Augmentar el percentatge de superfície urbana 

natural o porosa i habilitar sistemes de retenció que disminueixin el risc d’inundació i la malversació 

d’aigua. Els motius que recolzen aquesta proposta comenta que són que el sòl desenvolupa funcions 

ecosistèmiques essencials per al medi ambient. El segellament del terreny amb materials 

impermeables impedeix els intercanvis naturals entre el sòl i l’atmosfera. A més, la destrucció del sòl 

incrementa l’efecte “illa de calor” a les àrees urbanes i agreuja l’estat d’emergència climàtica. La 

marxa sobre superfícies com l’asfalt o el formigó, acaba generant mals hàbits de mobilitat i afeccions, 

com el desgast de les articulacions o deformitats, processos que han estat molt analitzats pels estudis 

de biodinàmica. Troba prioritari considerar el sòl com un element bàsic, transversal en la planificació i 

la presa de decisions sobre les totes les actuacions urbanístiques. Finalment afegeix que és un 

projecte-iniciativa iniciada i impulsada pels Srs. Josep Ayma i Jaume Busquets. 

 

PROTECCIÓ I MILLORA DE LA FAUNA 

1.   Protecció de fauna i flora. Es proposa restringir l'accés periòdicament a diferents zones per afavorir la 

recuperació de la vegetació o la tranquil·litat de la fauna (per exemple en període de cria). D'igual forma, 

es suggereix que cal la instal·lació de panells informatius, cartells i advertiments sobre la necessitat de 

protegir la fauna indicant la prohibició de caçar o assetjar animals silvestres. En aquesta proposta s’afegeix 

un exemple real del que està passant a l'espai de ribera del Torrent de Ferrussons on existeix la costum per 

part d'algunes famílies (armades amb xarxes i cubells), de caçar capgrossos del rierol per endur-se’ls a 

casa. Un comentari afegeix que a banda de ser un costum nociu i que perjudica greument les poblacions, 

està prohibit legalment perquè es tracta d'espècies protegides, a més  pot comportar un problema 

relacionat amb les malalties infeccioses de fongs que estan afectant greument les poblacions d'amfibis a 

Catalunya. 

2.   Aprofitar instal·lacions municipals per ubicar refugis per la recuperació de fauna autòctona (mussol, 

òliba, eriçó clar, etc.). Altres comentaris s’afegeixen a aquesta proposta, com situar ruscs d’abelles dins el 

teixit urbà i ocells a les escoles. 
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3.  Possibilitar zones refugi dins dels parcs. Crear zones interiors dels parcs a on sigui possible (les zones 

més protegides i menys transitables), com a refugi d'espècies. Es proposa que aquests espais serveixin de 

refugi a la fauna, una espècie de micro reserves i actuacions per afavorir que la fauna trobi refugi i aliment, 

tant amb elements naturals (vegetació i sòl), com amb elements de suport (menjadores, caixa niu, basses, 

fonts que facilitin aigües estanques com a bevedors d'ocells i per permetre la presència d'amfibis, ...). Un 

comentari afegeix que  algunes de les plantacions podrien ser mantingudes per veïnes. 

4.  Fer un pla de protecció de la fauna associada a ambients humits (rieres, fonts..etc).   

5. Potenciar les caixes de ratpenats i ocells insectívors tant a l'espai públic com al privat. Un comentari 

afegeix que és  una bona mesura natural contra el mosquit tigre, i un altre comentari fa la proposta que el 

manteniment el pugui dur a terme el veïnat.  

6.  Conservar la biodiversitat pel manteniment de la salut de la ciutadania. És important fomentar la 

diversitat d'espècies a la ciutat, comenten, però al fer-ho cal tenir en compte la funció ecològica de 

cadascuna d'elles i la contribució a la prevenció d'epidèmies. 

 

ESPAI PERIURBÀ 

1.   Pla de millora de la vegetació dels marges i les vores agrícoles. Un del espais més importants per 

millorar la biodiversitat són els marges i les vores dels camps de conreu. S’afegeix que històricament els 

pagesos s'han dedicat a cremar-los o desbrossar-los eliminant la vegetació. Es comenta que aquests 

marges ben re-vegetats amb plantes mediterrànies de tot tipus permeten la nidificació de la fauna que 

ajuda al control de plagues. Les vores dels camps també són molt importants, caldria que es deixessin 

sense conrear un perímetre d'un metre de tots els camps de conreu i això també afavoriria la biodiversitat. 

Suggereix que aquesta iniciativa es podria traslladar  també a qualsevol marge, talús, vora de la part 

urbana de la ciutat... Un comentari proposa a la ciutadania que mantingui un metre quadrat (o més) de 

biodiversitat amb "plantes oblidades". 

2. Foment de l’agricultura, horticultura i ramaderia ecològica. Un comentari ressalta que les pràctiques 

agrícoles sostenibles només ho són realment si són agroecològiques. La mal anomenada agricultura 

integrada no deixa de ser una practica amb productes químics de més baixa intensitat, però segueix essent 

poc sostenible. Proposa que només amb pràctiques agroecològiques es pot aconseguir generar un sistema 

equilibrat i saludable entre agricultura i natura. Un comentari afegeix que calen més entitats que s'animin 

a gestionar terrenys d'horts urbans. 

3. Ramats pel manteniment de franges de prevenció d'incendis. Ramats d'ovelles amb iniciativa privada o 

municipal. Que netegin tot el sotabosc. Afegeix que a més aporten nutrients al sòl. Es podria netejar els 

parcs urbans amb ovelles. Un comentari afegeix que fora bo apropar aquesta pràctica a les escoles. 

4. Recuperar els camins històrics. Molts camins històrics s'estan perdent o s'han perdut pels nous 

creixements, per infraestructures o per criteris del parc de Collserola de conservació.  

 

5. Visibilitzar els diferents agents que hi conviuen a Collserola. Hi ha molts recursos com l'agroalimentari, 

que un gruix de la població no coneix. Proposa donar sortida als seus productes a l'hora que és donar a 

conèixer els beneficis que comporten en la biodiversitat, són claus per la cohesió i continuïtat del projecte. 

Un comentari proposa fomentar cooperatives de consumidores, i un altre afegeix la informació que 

Alimentem Collserola i Arran de Terra fa feina en aquesta línia. 
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6. Interpretació dels itineraris i dels espais periurbans (vegetació, fauna, etc.). Un comentari proposa fer 

una xarxa de voluntariat per a dur-ho terme per Casals d'estiu o per a les escoles. 

 

7. Crear un espai d'aiguamoll a la sortida del col·lector del Natació Sant Cugat per millorar la qualitat de 

l'aigua. Comenten que l'espai que es va recuperar i naturalitzar al voltant del torrent de Llaceres però 

presenta problemes de qualitat d'aigua degut al col·lector del Natació Sant Cugat. Afegeix que aquest espai 

és molt utilitzat per la ciutadania i que amb l'arribada de la calor notarà els problemes de brutícia i pudors. 

Un tractament terciari amb un petit aiguamoll de canyís i voga milloraria molt la qualitat de l'aigua. 

 

ACCIONS EN ESPAI URBÀ 

1. Concurs de cobertes verdes. Iniciativa per aconseguir nous terrats verds i difondre els seus beneficis, 

tant per a la ciutat com per als edificis a on se situïn. En aquesta línia hi ha un altre comentari que afegeix  

que caldria atorgar subvencions per a l’execució de cobertes verdes a la ciutat, en edificis d’habitatge i 

especialment en edificis amb un fort impacte paisatgístic o que puguin generar una millora de caràcter 

col·lectiu i social. 

2.    Aula ambiental i de natura urbana. Creació d'un aula específica que tingui com a objectiu promoure 

l'educació ambiental, principalment en les escoles primàries i secundàries, augmentant la consciència 

ciutadana sobre la importància de la conservació i el paper vital de la biodiversitat urbana. Hi ha  un 

comentari que afegeix l’habilitació d'un centre/oficina d'interpretació i difusió de la importància de la 

natura, la biodiversitat... Des del centre es podrien organitzar tallers, sessions i exposicions dirigides a 

escoles (durant la setmana) i a tota la ciutadania (caps de setmana, festius, etc). I posa com a exemple: 

http://casanatura.ripollet.cat/ 

3.  Repensar el pla de segues. Es proposa conservar el que la natura ens dona de forma natural i 

espontània. Explica que quan de forma natural algunes plantes apareixen es que el sol pot necessitar 

d’aquelles sinergies o col·laboracions; a la vegada els esser vius que cohabiten molt probablement es 

nodreixen de les aportacions d’aquestes plantes. Destruir-les es malmetre el medi per els esser vius que hi 

conviuen. Quan parlàveu de la estètica de la gespa es un bon exemple; no el que entenem per bonic es 

que convé a la natura, la gespa es un desert per els pol·linitzadors i altres. Qui decideix que son les males 

herbes? Es un error basic eliminar lo natural. Com exemple del que diríem mala herba, l’ortiga aporta i fixa 

molts dels nutrients del sol i com tantes altres plantes, ajudar a generar i regenerar la biodiversitat  i al 

vida natural, per tant la salut de la ciutat i de les esser vius que hi conviuen, també els humans. Un 

comentari afegeix que cal fer pedagogia entre la població, que s'ha de segar en franges alternes per 

permetre que les plantes facin flors i llavors, i que aquestes vagin acumulant-se en el sòl per ales 

temporades següents... 

4.  Integrar els verds privats a l'espai públic. Sobretot en zones de baixa densitat i proposa modificar la 

normativa de tanques per tal que des del carrer es participi dels espais verds privats... origen de la ciutat 

jardí... 

5.  Jardineria vertical. Tupir amb parra verge parets mitgeres. Comenta que fa més verd i a més afavoreix 

que les cases estiguin més fresques. Un comentari afegeix que no tan sols les cases, i que una gran 

avantatja del sostre verd es que emmagatzema menys energia, i això redueix la temperatura de la ciutat 

per la nit.  
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ALTRES EIXOS 

-    Dedicar un 0,5% de l'IBI municipal a conservació i restauració dels espais naturals. 

-  Pla de comunicació per donar a conèixer les accions en l'àmbit del verd, tant en l'espai urbà i periurbà 

la ubicació estratègica a nivell geogràfic del nostre municipi ens proporciona un gran potencial ecològic i 

mediambiental que cal explicar a la ciutadania. Des de l'ajuntament s'haurien de canalitzar més accions 

pedagògiques i divulgatives que ajudin a conèixer aquest potencial i promoguin el respecte i comprensió 

cap al nostre entorn. No només en fase escolar, sinó a tots els nivells.  

- Projecció supramunicipal i treball en xarxa. Participació en xarxes nacionals i internacionals relacionades 

amb la biodiversitat i els serveis dels ecosistemes. El treball en xarxa permet compartir experiències i 

bones pràctiques en relació a la biodiversitat, els serveis dels ecosistemes i l'adaptació al canvi climàtic. 

-  Elaborar el Pla d'Infraestructura Verda de Sant Cugat. Per tal de coordinar, donar suport i finançament 

al conjunt d'accions que s'estan realitzant i a d'altres futures, seria convenient disposar d'un pla 

consensuat socialment i aprovat pel Ple. Hauria de definir la governança, la planificació, la gestió, el 

finançament i la comunicació de la infraestructura verda. 

-  Implicar veïnat, empreses, entitats en els elements de la infraestructura verda. Posada en marxa d'una 

campanya d’apoderament i implicació de la societat amb els espais de la infraestructura verda (parcs 

urbans, connectors, horts, espais periurbans, etc...) del veïnat. Més enllà de coneixe'ls, això vol dir fer-los 

seus, preservar-los, ajudar-los a gestionar per part de les persones, escoles, empreses, associacions del 

barri. 

-  Panells informatius/guia. Informar la ciutadania de les millores i actuacions de conservació de la 

biodiversitat que es duguin a terme als parcs, i sobre aquells aspectes d'interès que el parc conté. Es podria 

inclús fer alguna mena de guia urbana amb tots els indrets. 

-  Presencia d’infraestructures verdes a les escoles. Promocionar les actualitzacions dels espais exteriors 

de les escoles per a que s'hi instal·lin infraestructures verdes i sistemes biodinàmics! 

-  Tenir molta relació amb els centres educatius (visites, conferències, etc...) i que es fessin publicacions 

periòdiques de la seva activitat per a que tothom estigués al dia de les seves dinàmiques. 

- Donar a conèixer el valor del nostre patrimoni natural. Ressalta la importància de les tasques 

d'educació. 

-  Donar suport a la naturalització del verd privat. 

 

PROPOSTES AMB MENYS RECOLZAMENT 

 

ARBRAT ALS ESPAIS URBANS 

-   Promoure el coneixement de les virtuts del arbres i els seus compostos volàtils orgànics (COVs). Un 

altre comentari afegeix donar a conèixer la importància dels banys de bosc, també en les zones urbanes. 

Exemple el actual amb els til·lers 

-  Potenciar i plantar arbres "amb continuïtat" per fer proliferar els espais arbustius (amb arbres 

autòctons) que facin ombres a l'estiu (exemple: petit bosc de castanyers i alzines del costat de les muralles 

del monestir). 
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-  A l’hora de plantar nous arbres tenir en comte els següents factors: la demanda d'aigua, el grau 

al·lergogen de les espècies i l’aptitud per a la nidificació de les espècies d'ocells. 

-  Senyalització de recorreguts d'ombra dins el teixit urbà, creant carrers amb especial densitat d’arbres. 

PROTECCIÓ I MILLORA DE LA FAUNA 

-   Posar depredadors de clima mediterrani que regulin fauna que poden esdevenir plagues com conills. 

 

ESPAI PERIURBÀ 

-   Millora de les rieres i facilitar-ne l'accés per corriols senyalitzats. 

-  Pla per frenar la freqüentació i massificació dels espais naturals. 

-  Fer campanyes d’erradicació d'espècies invasores. En concret, retirada de canya per a la recuperació de 

la vegetació de ribera. 

-  Preservar i protegir els espais agroforestals que queden entre els municipis veïns. 

-  Fomentar la biodiversitat garantint un sòl ric. Collserola és un sòl molt erosionat i desgastat. Està tot ple 

d'arbres caiguts. Controlar l'erosió amb canals d'irrigació per desviar les aigües i evitar el pas de vehicles -

bicis o motos- pels corriols estrets. També cal una varietat d'espècies d'arbrat i de sotabosc. Proposa unes 

Jornades de voluntariat per neteja dels boscos, plantacions, canals d'irrigació i també coneixement del 

medi i personal de vigilància i manteniment del parc. 

-  Garantir connectivitats entre espais lliure i oberts. 

-  Crear espais aquàtics per generar biodiversitat i també per fer de "fronteres" en cas d’incendi. 

-  Pla urbanístic que contempli la no invasió d'espais verds, tipus Torrenegra a Collserola. Plans amb una 

perspectiva molt respectuosa i sostenible amb els espais verds i zones forestals no qualificades com a tal, 

per a evitar l'abús d'empreses constructores i les edificacions extensives. 

-  Demanar un compromís als propietaris de terrenys forestals de cuidar i preservar el gran tresor del que 

son propietaris i que el considerin un bé de tota la societat. En aquest sentit, es proposa que la propietat 

de terrenys d'especial valor ecològic fossin propietat de les administracions públiques. 

 

ACCIONS EN ESPAI URBÀ 

-    Potenciar la participació de la ciutadania en activitats de ciència ciutadana. Un comentari proposa 

l’organització de BioBlitz a Sant Cugat, amb tallers d'identificació d'espècies, etc. 

-  Potenciar més el compostatge domèstic i de jardí. 

-   Recollida d'aigües grises. Preparar grans contenidors d'aigua soterrada per poder aprofitar l'aigua de 

pluja. 

-  Nova gestió de l'aigua en els espais públics (SUDs). Explica que tradicionalment els espais públics s'han 

dissenyat agafant tota l'aigua de pluja i portant-la directament i ràpidament als embornals i a les 

clavegueres. Proposa aprofitar l'aigua de pluja per regar superficialment la vegetació i desprès mirar de 

recarregar els aqüífers, fent "passejar l'aigua per la superfície i pels escocells i desprès, abans de portar-la a 

les clavegueres, posar-les en pous de graves per recarregar els aqüífers del subsol. 
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-  Incidir en la mentalitat de la ciutadania, per a un canvi de manteniment de zones verdes. Reduir el 

manteniment, tal i com el tenim entès. 

-  Asfalt reciclat i de color gris o blanc. Per tal de no incrementar les temperatures a la ciutat i que no ajudi 

a crear l'illa de calor 

-  Donar suport a la naturalització del verd privat. Comenta que Sant Cugat té moltes hectàrees de verd 

privat a la ciutat: jardins, zones comunitàries, equipaments, etc. Proposa que des de l'Ajuntament es 

podria incentivar i donar suport perquè aquest verd privat fos més natural, divers i resilient davant del 

canvi climàtic. Un servei que oferís informació tècnica i pràctica als particulars que la sol·licitessin, en les 

mateixes línies de treball que l'ajuntament està desenvolupant pel verd públic: passar de gespes a prats 

secs i herbassars; utilització d'espècies autòctones, adaptades al canvi climàtic, que necessitin poca aigua i 

manteniment; incorporació d'elements que incrementin la diversitat de flora i fauna dels espais verds, etc. 

- També s’aporta una consulta:  M'agradaria saber on es fan les actuacions. Podríem ser un exemple de 

ciutat verda (green city) amb arbrat i espècies comestibles. No solament per la varietat i per crear aliment 

sinó també com a eina de cohesió de la comunitat 

 

PROPOSTES QUE JA ESTAN EN MARXA 

Accions en l’espai periurbà.  

Dinamització de l’agricultura amb la recuperació de camps i erms agrícoles abandonats. 

Recuperació de rieres i torrents. 

Eliminació de fauna exòtica en zones humides. 

Incorporació de tècniques de bioenginyeria per a la restauració de talussos. 

Recuperació de fonts. 

- Accions en l’espai urbà 

Horts urbans en zones verdes. 

Projecte ombres als parcs. 

Augment de biodiversitat d’espècies arbrades. 

Criteris d’esporga diferenciada i sostenible. 

Triturats d’esporga per a encoixinats. 

Posar en valor els prats Mediterrani sense reg. Delimitació del nombre de segues en aquests 

prats. 

Segues diferenciades. 

Eliminació de Glifosat i reconversió de superfícies de sauló en prats sense reg.  

Desbrossaments i sembra d’espècies florides en els escocells. 

Reducció de superfície de gespes. 

Colonització del verd als espais verticals. 

Gestió integrada de plagues. 

Instal·lació de caixes niu per ocells i ratpenats,  i hotels d’insectes. 
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Reducció del consum hídric. 

Sistemes urbans de drenatge sostenible. 

Millora i naturalització d’espais d’interès ecològic i social. 

 

COMENTARIS DESTACATS 

-   Moltes propostes necessiten un suport ciutadà al darrera en forma de voluntariat. Es podria estructurar 

des de l'ajuntament i alguna entitat (com el CMSC). 

-  Cal que els veïns, entitats, escoles, empreses s'impliquin activament en els espais del seu voltant. 

-  Molt a favor dels petits boscos urbans!!! Cal cuitats resilients! 

-  Protecció de fauna: un gran problema són els gossos solts que cacen conills i fan malbé nius a terra, 

caus, etc... 

-  Evitar que la gent obri camins al voltant dels camps. 

-  Respecte al que s’ha comentat sobre abelles o pol·linitzadors en zones urbanes, ja seria molt important 

fer-ho en zona periurbana; respecte a la urbana a la península ibèrica el lloc que va més avançat amb 

alguns projectes interessants es la ciutat de Valencia. A Barcelona estem en un grup que promou 

l’apicultura urbana, prohibida a l’estat espanyol. A algunes ciutats del mon esta permesa i regulada. 

-  Ús públic i biodiversitat... cal buscar un equilibri, a vegades no es una relació senzilla.  Els darrers 25 anys, 

els boscos mediterranis han perdut 38% "d'aigua blava", important gestió forestal. 

-  Cal que protegiu els amfibis urgentment. Als rierols del Collserola, com de l'interior del municipi, hi ha 

gent que com a hobby caça capgrossos,..... quan els veiem els hi podem cridar l'atenció, però té el mateix 

efecte que quan li dius a un fumador que no llenci la burilles al carrer 

-  No gastar els diners en segar i destruir la natura; respectar la vida i gastar els diners en millorar la vida, 

que ens els propers mesos/anys hi hauran moltes necessitats bàsiques a cobrir. 

- Cal voluntariat per acompanyar grups a conèixer l'entorn:  germanllerena@santcugat.cat 

  

.  

 



  

55 

 

A1.6 RECULL DE PROPOSTES DE LA 6A SESSIÓ: TRANSICIÓ CULTURAL 

DATA: 18/06/2020 

SESSIÓ EN LÍNIA 

HORARI: de 17 a 18.30h 

INSCRITS: 35 en total 

 

 

 

 

 

 

Aquesta sessió va ser organitzada de manera diferent a la resta. Es va dur a terme una ponència del Dr.  

Joaquim Sempere, llicenciat i doctor en Filosofia per la UB, maîtrise de Sociologia per la Universitat de Paris-

X (Nanterre) i professor emèrit de Sociologia a la UB. 

La regidora de Sostenibilitat i de Joventut Alba Gordó va presentar al ponent que va fer un repàs a la nostra 

historia evolutiva més recent i a l’ús que n’hem fet dels recursos. El Dr. Sempere planteja la importància de 

no tenir una agricultura depenent de fertilitzants quimico-minerals, que són recursos finits. El Dr. Sempere 

preveu que a finals de segle, o possiblement abans, comencin a escassejar els recursos energètics. Om 

podria pensar que les energies renovables són la solució però el Dr. Sempere s’avança i ens reflexiona sobre 

la composició dels artefactes generadors d’energia, com les plaques solars i els aerogeneradors. Aquestes 

màquines necessiten de metalls per a funcionar, alguns d’ells són poc accessibles o escassos. Per tant, 

Sempere proposa que la solució és avançar cap a una societat més austera que implica un canvi d’hàbits, i 

l’adaptació quan no hi ha més remei es produeix. 

Podríem fer un decàleg de bones practiques proposades per el Dr. Sempere: 

- Agricultura ecològica i de proximitat. 

- Habitatge digne i arquitectura bioclimàtica. 

- Reducció dels viatges en avió i del vehicle privat. 

- Renunciar a la industria de guerra. 

- Educació, no tant sols a les escoles. També en mitjans de comunicació (l’original proposta de prohibir 

els anuncis de cotxes). 

- Crear cooperatives. 

- Impulsar renovables. 

- Fomentar l’economia social i solidaria. 

- Incentivar el reciclatge i la reparació. 

- I per a dur a terme totes aquestes pràctiques: es necessita gent valenta. 

 

COMENTARIS DESTACATS EN EL DEBAT 

- Cultura i emergència climàtica van de la mà, tot allò que fem en actes culturals té una repercussió 

en al vida de la comunitat més propera. Si som capaços d’entendre-ho d’una forma transversal serà 

clau. 
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- Fer un pla estratègic de comunicació, que explica que el decreixement no és una alternativa cultural 

sinó una realitat. Tenim les eines per a fer un decreixement. 

 

- De tota la energia que es gasta al món el 30% esta consumida per a l’alimentació. Per això suposa un 

gran salt passar a un nou model agroalimentari: treball pal camp, adobs minerals transport, 

distribució, cuinar, restauració... Tenim per davant un treball immens i de vegades ens costa avaluar 

la immensitat d’aquest treball. Amb els petits moviments de conscienciació estem fent passos però 

hem de parlar del que ens ve a sobre perquè sinó farem tard. I serà a través de les canvis disruptius 

que podrem fer passos més accelerats. Ens cal més ambició i mitjans de comunicació és potents que 

arribin a parlar de tot això. 

 

- Una manera d’avançar més ràpid seria fer créixer la taca d’oli dels moviments que ja existeixen 

perquè seguim treballant molt en compartiments molt estancs. Proposa fer un acte conjunt entre 

col·lectius que ja estan sensibilitzats per a compartir i per anar sumant, seria una bona manera 

d’estendre la taca d’oli. I que s’hi sumin els moviments socials també, darrera d’una problemàtica 

ambiental i ha una problemàtica social...i a l’inrevés perquè son peces del mateix puzle. I de vegades 

no ho veiem perquè el problema es tan ampli que ens centre nomes en el nostre àmbit. 

 

- Canvi de mentalitat per a prevenir la guerra i també per aturar les catàstrofes sanitàries i d’altres 

tipus. Sistema de Just in time, ens hem trobat que un mínim contratemps ens agafa desprevinguts. 

Proposa que la població no tingui mentalitat receptora de serveis sinó que sigui proactiva. Una altra 

manera de relacionar-se amb el medi ambient es fent-ho de manera practica, fent-se activista de la 

manera que sigui, no nomes consumidors sinó practicants d’aquest canvi de mentalitat. 

 

- Gran part del nostre diner va cap a habitatge, si ho canviem podem canviar com vivim, per exemple 

creant comunitats de veïns. Pensar en un model d’habitatge més sostenible. 

- Crear comunitats en el mateix habitatge, aprofitar les formules que ja existeixen com el cohabitatge. 

Que la gent s’apoderi, sigui participativa, hi ha eines per fer-ho i servirà per convèncer a la gent que 

només està una mica sensibilitzada. La transició cultural és un canvi de la massa social, un canvi de 

pensament, un canvi de cultura... Proposa fer exposicions temàtiques en llocs visibles amb aquesta 

informació. Fer algun taller, començar a crear xarxa. Comenta que les llars verdes són molt potents 

i l’Ajuntament assessora a les famíliesque hi participen per a ser més sostenibles. 

 

- La gent va lenta, hem de saber enfrontar-nos a sistemes molt poderosos que estan contaminat molt, 

cal formació, la gent ha d’estar informada. Ciutat multicentres, ciutat de 15 minuts, comerç de 

proximitat... També tenir en compte la publicitat, ens diu el que és important, no es pot estimar allò 

que no es coneix. 

 

- Acció a les escoles. La practica és la millor educadora. Experiència 50/50, feta a Rubí, iniciativa escolar 

on tota la comunitat escolar s’implica en un projecte d’estalvi energètic i d’implantació d’energies 

renovables a l’escola. Els estalvis econòmics que s’obtenen la meitat van a l’Ajuntament i l’altra 

meitat van al centre educatiu. 

 

- Fer programes municipals d’impuls a les renovables. Donar suport des de l’Ajuntament a empreses 

agregadores que impulsin al consum local i compartit. Cal fer inversió energètica i també cultural. 
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- Ciutat dels 15 minuts, alimentació vegana/vegetariana, comerç de proximitat... configuren un ventall 

de possibilitats que val la pena tirar endavant. 

 

- Foment de l’art, literatura, musica... totes les activitats culturals que encara que sembli que nomes 

tinguin una significació artística, van en realitat més enllà, ajuden a la gent a trobar-se, a compartir, 

a crear xarxa, lligams... en ajudarà a treure conflictivitat social. 

PROPOSTA DE MANTENIR LA TAULA 

La  regidora Alba Gordó proposa a les persones assistents continuar amb l’activitat de la Taula més enllà de 

la presentació del Pla d’acció per la transició cultural i ecològica.  

Proposa que serveixi per a fer un retorn del Pla a principis de setembre i un cop aprovat caldrà dotar de 

contingut a aquest espai, no tant pel Pla d’Emergència Climàtica sinó per les dinàmiques que es puguin 

generar. També proposa que pot servir per a fer un seguiment de com s’implementa aquest pla d’acció. 

Suggereix dilatar-ho més amb el temps, per exemple fent trobades cada 3 mesos amb una sessió tècnica i 

amb retorn i també fer unes trobades menys formals, que serveixin més per vertebrar les propostes de com 

podem  transformar.  

Es proposa de quedar al setembre- octubre entre les persones amb més motivació per a fer coses al voltant 

de la taula o bé que només serveixi per a fer seguiment. 

- Proposar fer una taula de retorn d’aquest Pla d’Acció. 

- Fer unes trobades, cada 3 mesos, de seguiment d’aquest pla d’acció. 

- Fer unes taules per crear iniciatives des de la societat civil. 

Es crea debat i finalment hi ha consens en mantenir la Taula per l’emergència climàtica. 
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